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< Hans Reitzema
Fotograaf en HR-medewerker
Hans Reitzema portretteert 
het liefst muzikanten, kunste- 
naars, zakenmensen en 
andere professionals. Ook 
geeft hij fotografiecursussen 
in zijn eigen fotostudio. Zie 
zijn foto’s in de beeldrepor-
tage op p.18.

< maRiëlla van de stolpe
vierdejaars iillustratie 
WdKa
Mariëlla maakte de 
illustratie bij het artikel over 
cultuurbezuinigingen op 
p.12. Haar werk kenmerkt 
zich door het gebruik van 
mixed media met een 
traditionele uitstraling.

Profielen is het redactioneel onafhankelijke informatie- en opinieblad van de Hogeschool Rotterdam, bestemd voor alle studenten en 
medewerkers van de hogeschool en gratis verkrijgbaar op alle locaties. Profielen verschijnt negenmaal per jaar.

Aan dit nummer werkten mee:
sandRa van steen >

Journalist 
Ze was 14 jaar politiek verslaggever 
voor Radio Rijnmond en Het Oog op
Morgen. Sinds 2010 is ze freelance 

journalist (o.a. voor BNR 
Nieuwsradio, Omroep West), 
schrijft ze en leidt debatten. 

Zie haar stuk over cultuurbe-
zuinigingen en de WdKA op p. 12.
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OPEN DAG
MASTER
3 maart 17.00 - 21.00

SPOT ON!

MASTER 

YOUR 
AMBITION

eur.nl/master/opendag

“Mijn Leidse pre-master was de perfecte 
schakel tussen hbo en universiteit.”

Universiteit Leiden. Universiteit om te ontdekken.

Verder studeren na je hbo? 
Kom naar de Mastermaand Maart.

Kijk voor de mogelijkheden op
mastersinleiden.nl/pre-master

Marlon Mooijman 

studeerde Psychologie 

en deed zijn pre-master 

in Leiden.

check daily!

iedere dag vErs onderwijsnieuws
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 Laatste aangekochte werk: 
 Gekocht in: 2011 
 Extract, 2009, mat en hoogglanslak op katoen 
 Kunstenaar: Ronald de Bloeme 

71 WERKEN TELT DE KUNSTCOLLECTIE VAN DE HOGESCHOOL ROT-
TERDAM. HET EERSTE WERK, VAN KUNSTENAAR HENRI JACOBS, 
WERD IN 1995 AANGEKOCHT. Het was het begin van een jaarlijks 
groeiende kunstcollectie met werk van oud-studenten van de Wil-
lem de Kooning Academie/HR. Het laatst aangekochte werk werd 
in januari 2011 aangeschaft voor het visitor centre, de nieuwe aan-
bouw van de locatie Museumpark. Kunstenaar Ronald de Bloeme 
studeerde in 1996 af aan de Willem de Kooning Academie en 
woont en werkt sinds 2000 in Berlijn, waar hij zijn naam vestigde 
als kunstenaar. De Bloeme gebruikt fragmenten van verpakkingen, 

logo’s en pictogrammen en schildert deze in een andere ordening 
op grote doeken, afwisselend met matte en hoogglanzende lak. 
Vorige maand bracht hij twee doeken mee naar de hogeschool om 
ter plekke te kijken welk werk het beste paste. Uiteindelijk is nu 
Extract uit 2009 de showpiece van de nieuwbouw. Nog negentien 
andere kunstwerken werden aangeschaft voor de aanbouw van 
Museumpark.o 

Blader door naar de beeldreportage op pagina 20, waar studenten geportretteerd 
worden tussen kunstwerken van de HR.

 Eerste aangekochte werk: 
 Il peint le zodiaque, 1992, potlood en inkt op papier 
 Kunstenaar: Henri Jacobs 

 hogeschoolkUnst 
 de hogeschool rotterdam 
 verZamelt kUnst van 
 oUd-stUdenten van de 
 Willem de kooning academie
 aantal Werken: 71 Declaratieregels directie 

opnieuw onder de loep

nieuws

EEN DIRECTEUR VAN DE HOGESCHOOL ROTTER-
DAM KAN, OMDAT HIJ OOK BUDGETHOUDER IS 
van een instituut of dienst, zelf tekenen voor 
de juistheid van zijn declaraties.
Vervolgens voert de dienst financiën slechts een 
'marginale toets' uit op de declaraties: alleen bij 
bijzonderheden gaat financiën vragen stellen. Ver-
geleken met declaraties van overige personeelsle-
den is dat een behoorlijk verschil. Daar gaan vaak 
twee leidinggevenden overheen voordat de dienst 
financiën er nog eens globaal naar kijkt. 
Een rapport van de dienst auditing, monitoring 
& control (amc) uit 2007 (zie kader) spreekt van 
een 'onwenselijke situatie' waar het de declara-
ties van directeuren betreft.
Collegelid Jan Roelof is 'dubbel verbonden' aan 
dit rapport: hij heeft het destijds als directeur 
van het amc laten uitvoeren en was net lid van 
het college van bestuur (cvb) toen het rapport 
aan het cvb werd aangeboden. Hij geeft ant-
woord op de vraag waarom het cvb op basis 
van die rapportage niet alle aanbevelingen heeft 
gevolgd om zelf de declaraties van directeuren 
te controleren. 
'Wij hebben ervoor gekozen om het amc perio-
diek te laten controleren en dat heeft tot nu toe 
altijd goed gewerkt. Dit jaar doet het amc weer 
een onderzoek naar de declaraties over 2010 en 
het zou kunnen dat ze de aanbeveling doen om 
het strakker te regelen. Maar ik vind dat je mag 
uitgaan van vertrouwen, niet van bureaucratie. 
Vertrouwen, maar wel met de nodige controle-
momenten.'

 MAAR DIE CONTROLEMOMENTEN 
 MISSEN JUIST, STAAT IN HET RAPPORT. 
‘Toch hebben we toen besloten de procedure niet 

aan te passen. Wij hebben gekozen voor de laat-
ste oplossing die in het rapport staat: het risico ac-
cepteren en het amc periodiek laten controleren.'

 TUSSEN DE LAATSTE CONTROLE OVER DE 
 DECLARATIES UIT 2004 EN 2005 EN DE 
 CONTROLE DIE NU GAAT PLAATSVINDEN, 
 ZIT WEL EEN GROOT GAT.
‘Daar zit een groot gat tussen ja, dus dat is niet 
helemaal goed gegaan. Maar we hebben ook 
nog een accountant die elk jaar naar dit soort 
zaken kijkt. Verder controleert de afdeling finan-
ciën ieder kwartaal hoe leeg de potjes zijn die 
een instituut heeft begroot. Daar zit een patroon 
in. Als een potje ineens sneller leeg is dan nor-
maal, gaan de bellen rinkelen. En wat betreft 
de declaraties is dat de afgelopen vijf jaar niet 
gebeurd.’ 

 ZOU HET VEEL WERK ZIJN VOOR HET CVB 
 OM DE DECLARATIES VAN DIRECTEUREN 
 TE CONTROLEREN? 
'Nee hoor, dat is weer wat bureaucratie erbij. 
Maar ik weet zeker dat niemand daar bezwaar 
tegen zou hebben. We hebben daar echter niet 
voor gekozen omdat uit voorgaande onderzoe-
ken blijkt dat dat niet echt nodig is.
‘Overigens zou het best kunnen dat we, gezien 
alle gevoeligheid rond dit onderwerp, besluiten 
de procedure aan te passen. Dat de declaraties 
bijvoorbeeld wel eerst naar het cvb gaan, of met 
een tussenstap via het amc. De wereld is ver-
anderd, misschien moeten we dit gelijktrekken 
met de andere declaratieprocedures. Ik sluit niet 
uit dat we dat doen. Dat komt dan niet door de 
declaraties, maar door het veranderende senti-
ment.' o  Olmo Linthorst

tijden veranderen, zegt collegelid jan Roelof. en misschien moeten alleen al daarom 
de declaratieregels voor directeuren van de Hogeschool Rotterdam aangescherpt worden. 

Roelof wacht een nieuw onderzoek van het amc af.

'DIRECTEUR TEKENT VOOR ZICHZELF'
In 2006 onderzocht een registeraccountant van de 
dienst auditing, monitoring & control (amc) alle 
directiedeclaraties die in anderhalf jaar waren 
ingediend. Uit de bevindingen van het rapport: 
'In eerdere onderzoeken [...] is opgemerkt dat 
directeuren hun eigen declaraties ondertekenen 
bij akkoord budgethouder. In de meeste gevallen 
gebeurt dit nog steeds [...].'
‘DIT IS – STRIKT GENOMEN – EEN ONWENSELIJKE 
SITUATIE OMDAT, IN HET GEVAL DE DIRECTEUR ZELF 
TEKENT, ER GEEN ONAFHANKELIJKE CONTROLE OP 
DE JUISTHEID, RECHTMATIGHEID EN DOELMATIGHEID 
VAN DE KOSTEN CONFORM DE RICHTLIJN IS GEWEEST.'
De accountant geeft zes mogelijke oplossingen 
voor dit probleem, waarvan er maar twee geen 
substantiële haken en ogen hebben: het cvb controleert 
alle declaraties (omdat het cvb 'hiërarchisch boven de 
directeuren' staat) of het amc controleert de declaraties 
elk heel of half jaar achteraf. Het cvb koos een andere 
oplossing: 'het risico op niet naleven van de richtlijnen 
accepteren' en het amc een globaal onderzoek laten 
doen naar het naleven van de richtlijnen. ‘De vraag is of 
deze regeling niet te vrijblijvend is’, aldus de accountant.

CORRECTIES EN AANVULLINGEN
In ons vorige artikel over dit onderwerp (Profielen 84) 
zei Peter van der Made, directeur amc, dat het cvb een 
lijst krijgt met alle declaraties van directeuren om ze te 
kunnen controleren. Het cvb ontkent echter zo'n lijst te 
krijgen. 'De enige die achteraf de declaraties controleert, 
is het amc, niet het cvb', zegt bestuurslid Jan Roelof. 
‘Wel worden de buitenlandse reizen van tevoren met 
ons overlegd. De doelen én de begroting ervan.’
Verder zegt Van der Made in het artikel dat een dergelijk 
onderzoek voor het laatst in 2007 plaatsvond. Dat is 
echter het jaar waarin het rapport werd aangeboden. 
Het (laatste) onderzoek vond plaats in 2006 en betrof 
alle declaraties van alle directeuren uit de periode 1 juli 
2004 tot en met 31 december 2005.
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Protest!

KOrT
nieuws

   cijfers: 22,13 Was de tijd van communicatieadviseur Jeroen Cok. 
Studenten en medewerkers van Gezondheidszorg 
streden tegen elkaar op het fietsspel van Holland Sport. 91 procent van de Nederlandse 

jongeren is actief op een sociale 
netwerksite. (bron: cBS)

Ruim een derde van de Nederlandse hooglera-
ren heeft op 21 januari in toga gedemonstreerd 
tegen de bezuinigingsplannen van het kabinet. 1/3 223.666 is het salarisplafond voor bestuurders van 

hogescholen en universiteiten. Dit plafond 
geldt ook voor herbenoemingen.76.750 Is het totale aantal 

buitenlandse studenten 
in Nederland. (bron: Nuffic)

twee 
duurzaamheids-

sterren voor 
industrieel 

Product Ontwerpen
De opleiding Industrieel Pro-
duct Ontwerpen heeft twee 
sterren toegekend gekregen 
voor het KEURMERK DUUR-
ZAAM HOGER ONDERWIJS en 
kan daarmee een aanvulling 
op de accreditatie aanvragen. 
projectleider Mark Smit is er 
blij mee. ‘Het betekent dat stu-
denten in staat zijn afwegingen 
te maken over materialen en 
productietechnieken van ge-
bruiksproducten. is het duur-
zamer om een product lichter 
te maken of anders te produ-
ceren bijvoorbeeld? de sterren 
geven aan dat duurzaamheid 
verankerd is in opleidingsmo-
dules én in de bedrijfsvoering. 
Smit: ‘Dan moet je denken aan 
gescheiden afval, hergebruik 
van afval en het digitaal aan-
leveren van werk door stu-
denten en medewerkers om 
te bezuinigen op papier.’

Guusje 
ter HOrst 
vreest 
2000 
OntslaGen 
in hbo
In haar nieuwjaars-
toespraak rekende de 
voorzitter van de HBO-
raad, Guusje ter Horst, 
voor welke financiële 
klap de hogescholen 
nog te wachten staat. 
‘in 2012 moet het hbo 
120 miljoen inleveren. 
2000 docenten moe-
ten we ontslaan en in 
plaats van de geplande 
twee extra contact-
uren per student, gaan 
zij er één contactuur 
op achteruit.’

Met confetti, drankjes, een rode loper en een paar korte speeches werd 
eind januari het visitor centre van de Hogeschool Rotterdam geopend. 
Het centrum is aan de locatie Museumpark gebouwd. ‘Mensen die informa-
tie willen over de HR kunnen hier terecht’, vertelde collegevoorzitter jasper 
tuytel. Niet alleen middelbare scholieren die een vervolgopleiding zoeken, 
maar ook mensen die op zoek zijn naar contractonderwijs (dat wordt gege-
ven in de drie verdiepingen van het nieuwe gebouw) of bedrijven die stages 
hebben aan te bieden. tuytel: ‘Alles en iedereen die een afspraak wil maken 
of die informatie wil, kan hier terecht. Hopelijk gaat het werken, mensen uit 
het voortgezet onderwijs moeten hun leerlingen hier wel naartoe sturen.’

Visitor centre Museumpark 
geopend

cartoon van EWOUT VAN LAMBALGEN, 
3e jaars illustratie aan Willem de Kooning 
Academie/HR 

De opleiding chemie heeft een stereomicroscoop ge-
kregen van het bedrijf Kuwait Petroleum Research & 
Technology (KPR&T), het onderzoekslaboratorium 
voor alle vestigingen van het concern Q8. De micro-
scoop, ter waarde van €12.000,–, kan verstopte diesel- 
en benzinefilters onderzoeken of de omhulling van 
steen uit een asfaltmonster beoordelen. Het bedrijf en 
de HR werken al langer met elkaar samen op het ge-
bied van stages, werkervaringplekken en bedrijfsbezoe-
ken. De opleiding ontving de microscoop uit handen 
van alumnus Rakesh Rewat.

 Microscoop voor cheMie 

Ou tOetst 
wisKundevOOr-

Kennis van 
HbO-ers 

vOOr tu delft

Bachelorstudenten zonder 
voldoende wiskundevoorop-
leiding kunnen mogelijk toch 
een schakelprogramma voor 

een masteropleiding aan de TU 
Delft volgen, op voorwaarde 
dat ze het voortentamen Wis-
kunde t bij de Open universi-
teit halen. daartoe hebben de 
Ou en tu delft een samenwer-
kingsovereenkomst getekend. 
voortentamens vinden vanaf 1 
maart 2011 plaats in de studie-

centra van de Ou.

STuDENT PERSONEEl & 
ARbEID bROR VAN DER ZIJDE 
HEEfT ONlANgS SAMEN MET 
ZIJN PIlOOT IVO DE bRuIN OP 
DE OOSTENRIJKSE bAAN VAN 
IglS DE NEDERlANDSE TITEl 
VEROVERD.
De combinatie bleef het vrouwenteam 
van Esmé Kamphuis/Judith Vis voor. 
Het verschil na twee runs was ruim twee 
seconden: 1.48,26 om 1.50,32. In 
totaal deden veertien teams mee aan het 
gecombineerde kampioenschap in de 
tweezitter.

HR-student 
nedeRlands KaMpioen 

bobsleeën

IN SEPTEMBER START OP DE HOGESCHOOL 
DE MINOR BINNENVAART, GERICHT OP DE 
‘DROGE' BINNENVAART: toekomstige be-
vrachters, expediteurs, vertegenwoordi-
gers van de sector bij de organisaties en 
mensen op het ministerie. De studenten 
krijgen vakken variërend van personeels-
beleid tot ladingkennis.  ‘We zijn de grote 
onbekende voor mensen van de wal, terwijl 
er veel vraag is naar hoogopgeleiden in de 
logistieke keten', aldus Han van Roozendaal 
van onderwijscentrum binnenvaart. de mi-
nor is in eerste instantie bedoeld voor stu-
denten die een logistieke opleiding volgen. 
Op termijn volgen economieopleidingen en 
scheepsbouw of werktuigbouwkunde.
De minor wordt ontwikkeld door Hogeschool 
Rotterdam, STC-groep en Expertise- en Innovatie 
Centrum Binnenvaart (EICB)

 Minor 
 binnenvaart 

 in de maak 
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OP HET BEELDSCHERM ZIE IK INGRID LUTEIJN, 
MET OP DE ACHTERGROND EEN WUIVENDE 
PALMBOOM en een zwembad. In Rotterdam slaat 
de regen tegen de ramen.

 EEN MOOI UITZICHT! HOE IS HET ZO GEKOMEN? 
‘Mijn man werd in 2009 voor zijn werkgever naar 
barcelona uitgezonden. Het leek onvermijde-
lijk dat ik ontslag zou moeten nemen. Ik werk al 
lang voor de Hogeschool Rotterdam, eerst voor 
de HES en daarna voor de Transfergroep waar 
ik verantwoordelijk was voor de bedrijfskundige 
opleidingen. Mijn toenmalige leidinggevende staat 
open voor nieuwe dingen en zei: “laten we maar 
proberen of het gaat om vanuit barcelona te wer-
ken.” Ik was daar natuurlijk heel blij mee.

‘Ik kom een of twee keer per maand naar Rot-
terdam om contacten te onderhouden, soms voor 
één en soms voor twee dagen. Ik skype wekelijks 
met collega’s en ook bij vergaderingen ben ik via 
Skype aanwezig. Verder communiceren we veel 
via e-mail en telefoon. Daarnaast heb ik gelukkig 
goede collega’s die mij kunnen vervangen als dat 
nodig is.’ 

 WELKE VOOR- EN NADELEN ZIJN ERAAN 
 VERBONDEN OM 1500 KILOMETER VAN JE 
 WERK TE  WONEN? 
‘Om te beginnen is het zo dat lange afstandswer-
ken niet in elke functie mogelijk is. ben je docent 
of trainer, dan kan het niet. Ik heb geluk dat het 
in mijn geval wel lukt omdat ik coördinerende en 
aansturende taken heb. Ik denk dat wederzijds 
vertrouwen de belangrijkste voorwaarde is om 
deze manier van werken tot een succes te ma-
ken. Daarnaast zijn er natuurlijk technische voor-
waarden: een computer, skypeverbinding en een 
smartphone. En je moet zelf de verantwoordelijk-
heid aankunnen en gedisciplineerd zijn. Het be-
langrijkste voordeel is dat je veel efficiënter werkt 
en flexibel bent.
‘Nadelen zijn er natuurlijk ook. Ik mis het af en 
toe wel om collega’s om me heen te hebben. Ik 
kan weinig tot geen klanten bezoeken, incompa-

ny-trajecten doen en nazorg plegen. En ik kan ook 
niet naar een groep als er problemen zijn. Ik heb 
dat opgelost door goede afspraken te maken met 
collega’s.
‘De overgang van de Transfergroep naar de institu-
ten heb ik ook van afstand aangestuurd. Toen had 
ik wel af en toe het gevoel dat ik er wat vaker zou 
moeten zijn. We maken nu deel uit van een grotere 
organisatie met langere lijnen. Dan is het fijn als 
je even bij iemand kan binnenlopen. Maar goed, 
uiteindelijk is ook dat allemaal prima verlopen.
‘In augustus komen we terug naar Nederland en 
zal mijn bureau aan de Kralingse Zoom staan. Ik 
hoop dat het ook dan nog mogelijk is om regelma-
tig thuis te werken, want het bevalt mij prima.’  o  
Dorine van Namen

Barcelona-Rotterdam
de meesten van ons gaan door weer en wind op de fiets of in een volgepakte 

metro naar het werk. dat het ook anders kan, bewijst ingrid luteijn. Zij is verant-
woordelijk voor het commerciële onderwijs bij de economische opleidingen en 

werkt vanuit Barcelona. profielen interviewt haar via Skype.
 

nieuws
Het nieuwe werken

nieuws

‘ER IS EEN REVOLUTIE GAANDE IN DE KENNIS 
OVER DE WERKING VAN HET BREIN.’ Aan het 
woord is Anna Smit, onderwijskundige bij het 
Instituut voor Engineering en Applied Sciences. 
‘Tot voor kort dachten wetenschappers dat de 
hersenen met twaalf jaar waren uitgegroeid. Nu 
weten we dat dat voor vrouwen rond het 23e 
en voor mannen pas rond het 25e levensjaar 
zo is. Met name de prefrontale cortex is bij de 
gemiddelde student die hier rondloopt niet 
uitontwikkeld en niet in balans met het gebied in 
het brein waar de emoties worden gereguleerd. 
en dat betekent nogal wat als het om leren gaat. 
‘concentratie, planning, discipline, reflectie, 
probleemoplossen en het aanbrengen van 
structuur gaan op deze leeftijd nog steeds 
niet vanzelf. docenten en ouders moeten 
daarbij helpen. Zij zijn de externe prefrontale 
cortex. een cruciale rol is weggelegd voor de 
studieloopbaancoach.’ 
Maar er is goed nieuws: studenten kunnen het 
wel leren. Hoe?

 BrEiNTiPS VOOr dOcENTEN:  
 1.  Help bij het maken van een planning door 
het werk in kleinere porties te verdelen. Niet: 
een tentamen over acht weken, maar acht keer 
huiswerk.
 2.  Houd de student aan zijn afspraken. geef 
hem die structuur.
 3.  leren lukt alleen als een student zich veilig 
voelt. Benoem successen, al zijn ze soms nog zo 
klein. veel sterker dan bij volwassenen werkt 
positieve feedback bij studenten beter dan 
negatieve.
 4.  Heb plezier in wat je doet. dat helpt het 
brein om makkelijker te onthouden. door 
vervelende ervaringen staat het brein niet open 
voor het leren van nieuwe dingen.
 5.  informatie blijft het beste hangen in het 
episodisch geheugen, het geheugen van de 
eigen ervaringen. Maak je lessen persoonlijk, 
vertel uit je eigen ervaring, zorg dat de student 
persoonlijke ervaringen opdoet door kennis 
op een praktische manier aan te bieden. Zorg 
voor verrassingen in de les, gebruik veel 
voorbeelden.
 6.  Spreek zoveel mogelijk zintuigen aan. Met 
name de kracht van beelden is sterk.
 7.  Herhaal! laat studenten vertellen waar de 
vorige les over ging.

 BrEiNTiPS VOOr STUdENTEN: 
 1.  Maak samenvattingen, mindmaps, 
statistieken, grafieken en schema’s. Kortom: 
verbeeld teksten.
 2.  praat met je medestudenten over de lesstof, 
niet alleen ná een toets, maar vooral ervóór!
 3.  pauzeer regelmatig en
 4.  voed je brein. eet, drink en slaap regelmatig 
en wees matig met alcohol.

Smit: ‘echt nieuw zijn deze inzichten natuurlijk 
niet. Maar dat deze tips het leren ondersteunen 
is nu wél bewezen. Het zou mooi zijn als kennis 
over breinvriendelijk leren hogeschoolbreed 
wordt aangeboden, bijvoorbeeld in het 
programma Studiesucces.’ o  Dorine van Namen

Meer lezen?  Eveline Crone, Het puberende brein,
Huub Nelis & Yvonne van Sark, Puberbrein 
binnenstebuiten
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Nee, het is niet de zoveelste 
onderwijsvernieuwing 

en nee, het kost geen extra tijd. 
Het toepassen van kennis over 

de ontwikkeling van het brein maakt 
leren en doceren wel gemakkelijker.
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KenniswerKers 

IDEEëN ZIJN FASCINEREND. BLIJKBAAR ZIJN 
IN JE HOOFD KRONKELS AAN ELKAAR VER-
BONDEN, HEBBEN VERSCHILLENDE MENTALE 
DISCIPLINES EEN ééN-TWEETJE GEMAAKT 
EN ZIJN ASSOCIATIES AAN HET ASSOCIëREN 
GESLAGEN OM VERVOLGENS TOT NIEUWE 
OPLOSSINGEN TE KOMEN VOOR PROBLEMEN 
DIE DAARVOOR MISSCHIEN NOG NIET EENS 
BESTONDEN.
Abstract? Misschien. Maar als je wilt weten hoe 
je een idee ontwikkelt tot een tastbare innovatie, 
sta je zo weer met beide benen op de grond. 
Dan zijn ineens de ‘oude structuren’ weer suc-
cesvol: geld en macht. 
Dat blijkt uit het promotieonderzoek van Han 
bakker, docent creatief denken bij de opleiding 
culturele en maatschappelijke vorming. Hij on-
derzocht hoe een idee succesvol wordt binnen 
een organisatie. Conclusie? Het zijn de hogere 
regionen binnen een organisatie die moeten 
zorgen voor autorisatie en geld om een idee op 
de rails te zetten.
Maar ook belangrijk: er zijn computersystemen, 
een soort veredelde ideeënbussen, die een orga-
nisatie goed van dienst kunnen zijn bij het indie-
nen, ontwikkelen en archiveren van ideeën.

DIGITALE IDEEëNBUS
In 2001, toen Han bakker naast HR-docent nog 
scriptiebegeleider aan de Vrije universiteit was, 
werd hij serieus gegrepen door het onderwerp. 
bakker kreeg van drie bedrijven toestemming 
om bij hen te onderzoeken hoe een idee een 
product of dienst wordt. Dat deed hij op de af-
deling Research, Development and Technology van 
Corus, dat een digitale ideeënbus heeft (‘Mijn 

eerste aanbeveling aan bedrijven is om een der-
gelijk systeem te hebben’); bij een zorginstelling 
met een sterk hiërarchische structuur (‘Daar 
sprak ik een manager die er ronduit trots op 
was dat hij wel negentig procent van de ideeën 
wist te stoppen’) en bij een consultantsbureau 
met een heel platte organisatie. ‘Het verbaasde 
me dat ze ook in dit weinig hiërarchische bedrijf 
eerst naar de baas gingen om hun idee voor te 
leggen. Terwijl die baas niet eens de autorisatie 

had om geld in een idee te steken.’
Ook de instelling van de anti-ideeënmanager in 
de zorg kan bakker uiteindelijk wel verklaren. 
‘Kijk, die manager wordt niet afgerekend op in-
novatie maar op productiviteit. Mensen die on-
der werktijd ook nog eens gaan innoveren, zegt 
die manager, dat kunnen we niet hebben.’
Toch denkt bakker dat ook het zorgbedrijf beter 
af is met innoverende medewerkers – en finan-
cieel beleid om dat te ondersteunen. ‘Ik schat 
dat het personeel van die instelling jaarlijks met 
1500 ideeën komt. Dat zijn zevenhonderd men-
sen met gemiddeld twee ideeën per jaar. In een 
situatie waarin creativiteit absoluut niet gesti-
muleerd wordt, vind ik dat enorm veel.’
En er is nog een andere reden waarom het niet 
verstandig is het stoppen van ideeën als doel op 
zich te stellen. ‘Een idee is in eerste instantie na-
tuurlijk nooit helemaal perfect, het is makkelijk 

om ideeën in de eerste fase af te schieten. Maar 
het is een kleine investering om een idee eerst 
verder uit te werken. Anders krijg je verzuring. 
Mensen komen er liever zelf achter dat een idee 
niet goed is dan dat ze gefrustreerd rondlopen 
met de gedachte dat ze een fantastisch idee heb-
ben waar niemand naar wil luisteren.’

PRESSURE COOKER
Ook voor het onderwijs geldt dat studenten, 
hoe innovatief ook, meestal niet op hun innova-
ties worden afgerekend. Een hogeschool krijgt 
geld voor onderwijs en diploma's. Maar een 
hogeschool die de ideeën van zijn personeel en 
studenten serieus neemt, kan een betere hoge-
school worden, denkt bakker. 
Voor studenten 'doet' de HR wel aan innova-
tie –  'Je hebt de Innovatieprijs en de Pressure 
Cooker'  – maar het is bakker nog iets te ge-
fragmenteerd. 'Er zouden veel meer systemen 
moeten komen om het structureel te integreren 
in de organisatie van de HR.'
Het is voor organisaties ook een hele kunst, 
geeft bakker toe, om de relevante ideeën te 
scheiden van de slechte. En idealiter moet je 
al die ideeën vastleggen, anders weet niemand 
van elkaar welke ideeën uitgewerkt worden. En 
zelfs als je dan zo’n handig computersysteem 
hebt, moeten mensen dat aansturen.
Kortom, zegt bakker, ‘het is vreselijk veel werk. 
Maar als je zegt dat je een kennisland wilt zijn, 
moet je daar wel wat aan doen. Ik weet zeker 
dat we over twintig jaar in verbazing terugkijken 
op deze periode. Dat we zoiets belangrijks als 
innovatie aan het toeval overlaten!’
o Olmo Linthorst

de ideeën liggen voor het oprapen. 
docent Han Bakker promoveerde 
buiten werkuren op onderzoek naar 
dat ‘oprapen’. Welke weg bewandelt 
een idee binnen bedrijven? en wat 
vindt hij van de manier waarop 
innovatie is ingebed in de HR?

 hOE KUNNEN WE 
 zOiETS  BELANgrijKS ALS 
 iNNOVATiE AAN hET TOEVAL 
 OVErLATEN?

Docent Han Bakker promoveerde 
op ‘ideeontwikkeling’

WIE: Han Bakker (52)
OP DE HR: docent creatief denken 
bij cmv BUITEN DE HR: vers gepro-
moveerd op ideemanagement aan 
de vrije universiteit in Amsterdam

21 januari: Het kabinet zal haar plannen niet wijzigen, 
laat Mark Rutte na afloop van de landelijke studenten-
demonstratie weten. Maar de mening van veel studenten 
is helder, zo maken ze met hun spandoeken en geschreeuw 
duidelijk. Profielen ging mee met een groep studenten 
en docenten logistiek en technische vervoerskunde (ltv).
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9.45 uur
‘Oh, shit’, roept jasper. in het woord ‘diplomafraude’ 
is hij de ‘u’ vergeten. ‘Spandoeken maken doe ik voor 
het eerst’, vertelt de ltv’er buiten bij locatie Acade-
mieplein. Maar waarom demonstreren? ‘ik kom zelf 
in aanmerking voor die boete, omdat ik al een oplei-
ding heb gedaan die niet lukte’, vertelt jasper die 
vindt dat hij op zijn middelbare school slecht is voor-
gelicht en op zijn vorige hogeschool slecht begeleid. 

11.10 uur
Minder studenten dan verwacht staan op het punt 
richting het Malieveld af te reizen. ‘de tentamens komen 
eraan’, reageert een student die buiten staat te roken en 
niet meegaat. ‘Maar het idee om te demonstreren is wel 
goed, hoor.’ 
Op den Haag cS halen een paar HR’ers koffie, voor ande-
ren het moment om de drie spandoeken alvast even uit te 
rollen. Het wordt gadegeslagen door de voorbijlopende 
Malieveldmassa en vastgelegd door een ANp-fotograaf. 
en nu naar het Malieveld. ‘daar zeggen we effe dat we te-
gen zijn en dan gaan we de kroeg in’, grapt student elias. 
 

12.55 uur
Door hun omvang en gele kleur vallen de drie span-
doeken op tussen de veelal kleinere doeken en borden. 
‘Maxime, hoe lang heb jij gestudeerd? 12 jaar’ krijgt de 
meeste reacties met als twistpunt of minister verhagen 

nou elf of twaalf jaar over zijn studie deed. Ondertussen 
wordt jasper geïnterviewd door BNR-radio.
Sprekers op het podium wisselen elkaar af. er wordt ge-
klapt, geschreeuwd en af en toe klinkt boe-geroep. en 
elias? die roept af en toe kortweg: ‘tegen!’. dj jordy 
brengt tussendoor de menigte in beweging. en dat is 
nodig ook; het is koud. 

14.00 uur
Afgelopen is de demonstratie allerminst, maar het 
gros van de ltv’ers houdt het voor gezien. ‘Alle spee-
ches zijn een beetje hetzelfde en we krijgen kou-
de voeten’, zegt jasper. Ook willen de Rotterdam-
mers de terugreizende Malieveldmassa voor zijn. 
jasper hoopt dat zijn komst zin heeft gehad. ‘Op 
deze manier laat je in elk geval je mening horen.’ 

14.55 uur
Nog even wat drinken en napraten in grandcafé engels 
bij Rotterdam cS. Buiten treft elias een engelsman die 
vertelt dat de studenten in zijn land ook 'ripped off' 
worden. Binnen gaat het over de matige speech van 
HBO-raad voorzitter guusje ter Horst, de spandoeken 
die de studenten en docenten een volgende keer mee-
nemen en over het individualisme van de gemiddelde 
student. en elias? die laat zich nog één keer horen: ‘te-
gen!’ o  Jos van Nierop 



achtergrond

‘DE BEZUINIGING OP KUNST EN CULTUUR IN DEZE 
OMVANG LEIDT TOT EEN GROTE KAALSLAG IN DE 
SECTOR’, schreven de wethouders van de negen 
grootste steden in Nederland in oktober 2010 aan 
staatssecretaris Zijlstra van onderwijs en cultuur. Ook 
VVD-wethouder Laan van Rotterdam ondertekende 
de brief. Toch gaat de gemeente zelf ook nog eens 
met de stofkam door de culturele sector.
Dit jaar bezuinigt de gemeente 82 miljoen euro op de 
begroting, in 2014 loopt dat bedrag op tot 225 miljoen. 
Het aantal ambtenaren wordt dan verminderd en 
subsidies voor onder meer speeltuinen en zorgprojecten 
gaan omlaag. De kortingen op culturele instellingen en 
festivals zijn nog niet bij deze bezuinigingen opgeteld. 
Het zogeheten Cultuurplan van Rotterdam loopt tot 
2012. Aan de afspraken die daarin zijn gemaakt, wordt 
niet getornd. De gemeente beslist eind dit jaar wie 
straks nog wel, geen of veel minder geld krijgt.

 20 PROCENT 
Directeur Ouwerkerk van de Willem de Kooning Aca-
demie gaat ervan uit dat Rotterdam volgend jaar twintig 
procent op het cultuurbudget gaat inhouden. ‘Kunstin-
stellingen zullen twee keer langer nadenken of ze nieuw 
personeel of gastdocenten aannemen. Onze studenten 
zullen merken dat ze minder ingezet worden bij kunst-
educatie aan kinderen en alumni krijgen mogelijk min-
der opdrachten.’

Toch blijft Ouwerkerk optimistisch over de kansen van 
afgestudeerden. ‘Als ik de rol van de WdKA tegen het 
licht houd, hebben wij van alle academies het meest 
heldere profiel. Wij hebben ooit een slogan gemaakt 
als ‘Kunst maken en toch geld 
verdienen’. Daaruit blijkt dat 
deze opleiding zich nadrukke-
lijk richt op de beroepsprak-
tijk’, zegt hij. ‘Veel van onze 
studenten hebben binnen een 
jaar na afstuderen werk in de 
eigen sector. Van de afgestudeerden toegepaste kunst 
schat ik dat zelfs negentig procent binnen een jaar een 
baan vindt.’

 'DOM OM TE SNIJDEN IN CULTUUR’ 
De vraag is of dat de komende jaren zo blijft. Zeker nu 
het politieke klimaat de kunsten niet gunstig gezind is. 
‘De draai in de landelijke politiek heeft zijn weerslag op 
de stedelijke ontwikkelingen, maar ze lopen achter in 
Den Haag’, vindt Ouwerkerk. ‘Ze willen deelgemeen-
ten afschaffen, terwijl daar de cultuurscouts zitten.’ Hij 
noemt het gevaarlijk om in een stad met 134 verschil-
lende bevolkingsgroepen al te hard in te grijpen in de 
culturele sector. ‘Juist de cultuurpoot kun je gebruiken 
om de verschillen aan elkaar kenbaar te maken, dat uit 
te dragen. Het zou dom zijn daarin te snijden.’
Dat veel mensen cultuur als een luxe zien, ver ach-

SubSidie op rantSoen achtergrond

Kunst zit in het verdomhoekje. 
Het kabinet-Rutte bezuinigt de komende tijd 
tweehonderd miljoen euro op de cultuursector. 
Ook komt er een einde aan de Wet Werk en 
Inkomen Kunstenaars. Toch blijft scheidend directeur 
Richard Ouwerkerk van de Willem de Kooning 
Academie positief. ‘De meeste van onze studenten 
hebben binnen een jaar een baan.’

‘BijNA dE hELfT VAN 
 dE rOTTErdAMSE 
 iNWONErS iS zELf OOK  
 KUNSTziNNig AcTiEf.’ 

Welke gevolgen hebben 

cultuurbezuinigingen 

voor WdKA?

 tekst Sandra van Steen Beeld Mariëlla van de Stolpe 
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 ‘hET iS gEVAArLijK 
 OM iN EEN STAd 

 MET 134  
 VErSchiLLENdE 

 BEVOLKiNgSgrOEPEN 
 AL TE hArd iN 

 TE grijPEN iN dE 
 cULTUrELE SEcTOr.’

ter veiligheid, zorg en economische belangen, is vol-
gens Ouwerkerk wel verklaarbaar. ‘Ik denk dat we op 
de basisschool veel te weinig aan cultuur doen. Met 
smaakontwikkeling moet je vroeg beginnen. Sinds de 
Mammoetwet is er een verschuiving gaande van de 
creativiteitsvakken naar de maatschappelijke en tech-
nische vakken. Daardoor is het idee over hobbyisme 
geschapen. Maar in onze geschiedenis is cultuur altijd 
heel belangrijk geweest en Dutch Design is een export-
artikel. Dat is van een groot economisch belang.’

 'GEWOON SCHOOL’ 
Naast directeur van de WdKA is Ouwerkerk ook 
voorzitter van het Overleg beeldende Kunstonderwijs. 
In die hoedanigheid heeft hij veel discussies gevoerd 
over hoe kunstopleidingen zich zouden moeten orga-
niseren. ‘Ik vind dat het merendeel van de academies 
jarenlang sektarisch heeft zitten denken’, zegt hij. ‘Je 
moet je afvragen of je de huidige opleidingen nog wel 
kunstacademies zou moeten noemen. Het is ook ge-
woon een school.’
Ouwerkerk wijst op het rapport van de commissie-
Dijkgraaf die de HbO-raad vorig jaar heeft geadviseerd 
over de toekomst van de kunstacademies in Neder-
land. Volgens de onderzoekers moeten beroepskunste-
naars zich steeds sneller aan veranderingen aanpassen, 
omdat de kunstsector steeds nauwer is vervlochten 
met andere maatschappelijke sectoren. Dat blijkt soms 
lastig, maar het opent ook deuren op de arbeidsmarkt, 
omdat via het internet de hele wereld onder handbe-
reik is. Academies moeten daarop inspelen.
‘De afgelopen jaren is het percentage kunstenaars op 
de WdKA ten opzichte van de ontwerpers flink ver-
schoven’, vertelt Ouwerkerk. ‘Van de 1800 studenten, 
houden er maar 150 zich puur met autonome kunst 
bezig. De rest is toegepast en daar maakt iedereen 
gebruik van: mode, reclame, digitale billboards in de 
metro en de stad. Daar zijn vormgevers voor nodig en 
die leidt de WdKA op.’
Ouwerkerk denkt dat de kloof tussen het gemiddelde 
publiek en de kunstwereld minder groot is dan vaak 
wordt aangenomen. ‘Wij zien dat een heel breed pu-
bliek is geïnteresseerd in interieur en mode. Daarom 
zijn we vijf jaar geleden begonnen met de opleiding 
lifestyle & design. In de stad zie je steeds meer par-
ticuliere fotografieopleidingen. Op verzoek van het 
fotomuseum zijn wij daar twee jaar geleden ook mee 

gestart. Daarmee krijg je andere doelgroepen binnen 
bij de WdKA en wordt kunstonderwijs minder eng. Je 
moet veel meer over de heg kijken. Crossovers zorgen 
voor een betere inbedding in de maatschappij.’
Het verhaal van Ouwerkerk wordt ondersteund door 
cijfers van het Centrum voor Onderzoek en Statistiek 
in Rotterdam. Vanaf 2007 stijgt het aantal mensen dat 
culturele evenementen bezoekt langzaam. bijna de 
helft van de Rotterdamse inwoners is op een of andere 
manier ook zelf kunstzinnig actief. 

 CREATIEF EN COMMERCIEEL VERBINDEN 
Ouwerkerk gelooft er heilig in dat de meeste kunste-
naars uiteindelijk hun eigen broek kunnen ophouden. 
‘Neem Joep van lieshout, misschien wel onze meest 
succesvolle oud-student. Hij heeft altijd zijn best ge-
daan zichzelf te bedruipen. Hij verbindt het creatieve 
met het commerciële. bij de WdKA besteden we te-
genwoordig veel aandacht aan ondernemerschap. We 
hebben blaak 10 business, waar iedereen cursussen 
kan volgen. Ook alumni komen daar lessen in onder-
nemen volgen waar ze tijdens hun studie het nut niet 
van inzagen.’
Per 1 april 2011 vertrekt Ouwerkerk bij de WdKA 
omdat hij met pensioen gaat. Hij doet dat met een 
redelijk gerust hart. ‘Kunstopleidingen kunnen tot nog 
toe met dezelfde budgetten werken als de afgelopen 
jaren. Alleen de nieuwe bekostiging van het hoger on-
derwijs is wel een probleem, omdat je niet meer zo-
maar twee diploma’s kunt halen. Dat raakt de WdKA 
harder dan de meeste andere opleidingen. Juist op de 
kunstacademie is een bredere kennis noodzakelijk. 
bagage die jongeren van achttien vaak nog niet heb-
ben. Ik vraag me af of mensen na een eerste studie 
nog wel naar de WdKA komen, als dat 6500 euro 
per jaar kost.’
De kans dat Ouwerkerk de barricaden nog op gaat, 
is niet zo groot. ‘Actievoeren doe je in een opwelling. 
Het lijkt wel of we dat niet meer kunnen’, zegt hij. ‘De 
Schreeuw om Cultuur heeft geen enkele zin gehad. Ik 
ben 20 november op het Schouwburgplein gaan kij-
ken. Daar waren veel mensen, maar op de lijnbaan, 
honderd meter verderop, had niemand enige notie 
van wat er gebeurde. Veel Nederlanders hebben geen 
idee wat er teloorgaat. Je moet dat soort acties niet als 
elite doen, alsof alleen aan je eigen speeltjes afbreuk 
wordt gedaan.’ o

 HET ROTTERDAM CLIMATE INITIATIVE (RCI) 
Het RCI is een ambitieus klimaatprogramma waarin de 
gemeente Rotterdam, het Havenbedrijf, de Milieudienst 
Rijnmond en Deltalinqs samenwerken om de komende 
vijftien jaar de CO2-uitstoot met vijftig procent terug te 
dringen. De Hogeschool Rotterdam en het RCI heb-
ben een convenant gesloten waarin is vastgelegd dat 
zij samenwerken op het gebied van duurzaamheid. De 
hogeschool ontvangt jaarlijks 190.000 euro van de ge-
meente waarmee twee lectoraten worden gefaciliteerd: 
één voor biobrandstoffen en één voor energietransitie. 
Daarnaast wordt dit geld gebruikt om het Keurmerk 
Duurzaam Hoger Onderwijs te verkrijgen en daarmee 
een bijzonder Kwaliteitskenmerk Duurzame Ontwik-
keling bij de NVAO, in aanvulling op de accreditatie 
van de opleiding.
‘Het convenant met het RCI heeft een looptijd van vier 
jaar en we zitten inmiddels halverwege, dus er is geen 
onmiddellijke pijn maar hoe de toekomst eruitziet, is 
onzeker’, vertelt Petra van gelderen, beleidsadviseur 
duurzaamheid. ‘De wethouder heeft wel een pro-
gramma duurzaamheid in de maak dat binnenkort in 
de gemeenteraad wordt behandeld, dus het onderwerp 
speelt nog steeds en de hogeschool probeert natuurlijk 
om daarin te participeren. Ik heb er vooralsnog alle 
vertrouwen in, maar het blijft afwachten.’

 PACT OP ZUID 
Een goed leven in Rotterdam-Zuid, dat wil het pro-
gramma Pact op Zuid in 2016 hebben bereikt. Woon-
stad Rotterdam, Woonbron, Vestia en Com•wonen, 
deelgemeenten Charlois, feijenoord, IJsselmonde, 
gemeente Rotterdam en het Rijk investeren sinds 
2006 veel extra geld in Rotterdam-Zuid. De vierjarige 
samenwerkingsovereenkomst tussen Pact op Zuid en 
de Hogeschool Rotterdam loopt binnenkort af, maar 
partijen hebben de intentie om deze te verlengen. 

Pact op Zuid gaat binnenkort op in het landelijke 
programma over regionale ontwikkeling (samen met 
Almere en Eindhoven). ‘Wat dit financieel gaat inhou-
den, is nog niet duidelijk, maar het is niet ondenkbaar 
dat er in dit verband juist extra geld is te verwachten’, 
vertelt programmamanager Carolien Dieleman. ‘De 
HR is op Zuid met name actief in de projecten Crea-
tive factory, Studentenkwartier Dordtselaan, Stadion-
park en in wijken met een grote particuliere woning-
voorraad (Carnisse en Tarwewijk). Daarnaast zijn we 
betrokken bij de Zorgboulevard Zuid. We hopen dat 
we dat allemaal kunnen continueren. In het hele gebied 
zijn er enorm veel kansen om gezamenlijk projecten te 
ontwikkelen. We gaan ervan uit dat er voor studenten 
de komende jaren genoeg te doen en te leren is in (Pact 
op) Zuid.’

 RDM CAMPUS 
RDM Campus is een locatie voor onderwijs (HR en 
Albeda College), bedrijven en evenementen op de 
oude werf van de RDM. gabriëlle Muris is program-
mamanager RDM Campus: ‘De kenniscentra van de 
instituten EAS (engineering en applied sciences) en 
Ibb (bouw en bedrijfskunde) zijn verplaatst naar RDM 
Campus en noemen we nu Kenniscentrum Smart So-
lutions. Daarbinnen zijn allerlei projecten die te maken 
hebben met duurzaamheid, logistiek en mobiliteit waar-
in ook de gemeente Rotterdam participeert, soms als 
subsidiegever, soms als mede-ontwikkelaar. In hoeverre 
de bezuinigingen deze projecten gaan treffen, is nog niet 
te zeggen. Innovatie staat gelukkig nog steeds hoog op 
de politieke agenda en we proberen ook bij de regionale 
agenda zo goed mogelijk aan te sluiten. Aan de andere 
kant moet iedereen bezuinigen, dus we zullen er wel iets 
van gaan merken. Maar op dit moment maken ons nog 
niet zoveel zorgen.’ o  Dorine van Namen

achtergrond

De aangekondigde bezuinigingen van de gemeente 
Rotterdam zullen niet alleen van invloed zijn op het kunst- 
en cultuuronderwijs. Er zijn ook projecten waarin zowel 
de hogeschool als de gemeente Rotterdam participeren. 
Gaan deze projecten een periode van ingrijpende 
bezuiniging overleven?

Bezuinigingen en RCI, 

Pact op Zuid en RDM-Campus
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nieuws
Stage in Latijns-Amerika

Het was wel even ‘wennen aan de cultuur’, vindt Manuel Suárez 
Maroño, 27, die nota bene uit een Spaans gezin komt. Hij maakte in 
Argentinië een analyse van de investeringen van een Nederlands be-
drijf aldaar.  Maar nu het is afgelopen, wil ze ook wel ‘heel erg graag 
weer terug’, zegt lisa poll, 22, die het functioneren van een netwerk-
site onderzocht bij een bedrijf waar nog drie andere Nederlanders 
stage liepen.
door ondersteuning van het ministerie van economische Zaken was 
docent en projectleider Ria Slingerland in staat ineens zestien stu-
denten naar latijns-Amerika te sturen. verder moest een commissie 
van aanbeveling, met daarin Havenbedrijf-directeur Hans Smits, er-
voor zorgen dat de latijns-Amerikanen de poorten van hun bedrij-
ven openzetten voor Nederlandse stagiairs. 
Het lag als commercieel instituut voor de hand om ook eens in la-
tijns-Amerika te kijken. de groeicijfers van de landen waar de stu-
denten zaten, zijn bovengemiddeld (3,5 procent voor costa Rica in 
2010) tot hoog (tussen de zeven en acht procent het afgelopen jaar 
in Argentinië en Brazilië). dat komt in ieder geval in de buurt van de 
tien procent groei die china boekte over 2010.

 FRISSE BLIK GEWENST 
van tevoren kregen de studenten les in Spaans en in de culturele 
verschillen met latijns-Amerika – en dat was niet voor niets. Zo was 
lisa ondanks de voorbereiding toch nog verbaasd over het onein-
dige geduld van de Argentijnen. ‘echt overal staan rijen. Ongelooflijk 
hoe geduldig die mensen zijn.’ diezelfde mentaliteit had ook impact 
op haar stage. ‘ik vraag me weleens af of er iets was gebeurd als ik 
de hele stage mijn mond had gehouden. ik moest echt zelf met voor-
stellen en vragen komen, zelf om hulp vragen.’
Maar dat betekende niet dat lisa zich niet welkom voelde. integen-
deel. ‘ik werd met open armen ontvangen. Mijn stagebedrijf wil ook 
graag mensen uit het buitenland hebben, met nieuwe ideeën en een 
frisse blik.’
ligt de toekomst van deze studenten na hun geslaagde stage in la-
tijns-Amerika? dat niet, zegt Manuel, die na zijn studie graag nog 
wel een jaartje teruggaat. ‘Maar het liefst ga ik terug naar Spanje. ik 
zal wel eerst een paar jaar moeten overbruggen, in de hoop dat de 
Spaanse economie weer opbloeit.’  o Olmo Linthorst

oP Zoek naar de groei
Heel even leek het of er binnen de hogeschool een variant was 
opgericht van de opleiding trade management gericht op Azië 

– maar dan richting Latijns-Amerika. 
Het afgelopen half jaar liepen zestien studenten van het 

Instituut voor Commercieel Management daar stage.

  ‘iN ArgENTiNië STAAN OVErAL rijEN.’ 

De student uit deze zaak heeft twee kwartalen bij 
Inholland gestudeerd voordat hij zich inschreef bij 
de opleiding management, economie en recht (MER) 
van de HR. Bij de MeR-opleiding van inholland heeft 
hij gedurende de eerste twee kwartalen twee modules 
management & organisatie gevolgd en deze afgesloten 
met voldoende. Daarom hoopte hij op een vrijstelling 
voor de module bedrijfskunde van zijn huidige 
opleiding. Die wordt hem geweigerd. de student 
begrijpt de afwijzing niet. Zowel bij inholland als de 
HR werd gebruikgemaakt van dezelfde literatuur. Bij 
inholland werden weliswaar twee hoofdstukken niet 
behandeld die op de HR wel aan de orde kwamen, 
maar de onderwerpen uit die hoofdstukken zijn wél 
behandeld. Bovendien werd de stof bij Inholland 
verspreid over twee modules, terwijl de HR er één 
module voor uittrekt. de verschillen zijn zo klein, vindt 
de klager, dat die het weigeren van een vrijstelling niet 
rechtvaardigen.
toch houdt de examencommissie vast aan haar besluit. 
in de leeromschrijving die de student heeft ingeleverd, 
worden de twee hoofdstukken niet genoemd en de 
commissie vermoedt dat de studielast van de HR-
module zwaarder is dan die van Inholland. Bovendien 
wordt niet hetzelfde aantal studiepunten toegekend.
Wie hier gelijk heeft, kan het college van beroep 
niet vaststellen. inhoudelijk mag zij geen oordeel 
vellen over de inhoud van de modules. Maar omdat 
de examencommissie de student niet heeft gehoord 
voordat zij haar besluit nam, is volgens het college 
van beroep niet zorgvuldig gehandeld. Om deze reden 
wordt het beroep van de student gegrond verklaard. o  
Esmé van der Molen

 KLACHT VAN:  

student MER
 TEGEN:  

voorzitter examencommissie IMO
 UITSPRAAK COLLEGE VAN BEROEP: 

nieuws

Tijdens de Roostertop werd over-
eengekomen dat DE ROOSTERSyS-
TEMATIEK HET LOPENDE STUDIE-
JAAR GEHANDHAAFD BLIJFT, en 
dat de problemen met de roosters 
later opnieuw worden bekeken. 
Van Maldeghem vond die conclusie 
na afloop te mager. ‘We hadden er 
als cmr mee kunnen leven als we 
het perspectief hadden gehad dat 
per 1 september de tien minuten 
wisseltijd zou zijn afgeschaft. Maar 
die toezegging kreeg ik niet.’
De genoemde wisseltijd na elk col-
lege-uur is sinds dit studiejaar tegen 
de zin van de cmr ingevoerd en 
heeft tot diverse problemen geleid. 
Zo zijn met de wisseltijden de echte 
pauzes verdwenen en zijn er over-
dag minder uren in te plannen waar-
door het aantal colleges in de vroege 
avond is toegenomen. Van Maldeg-
hem: ‘Tussen 8.30 en 16.30 uur zijn 
er nu nog maar acht startmomen-
ten, dat waren er negen. Ook de 
roosteraars zeggen: geef dat negen-
de startmoment terug!’
De Roostertop werd in besloten-
heid gehouden en moest leiden tot 
verbeteringen – en in de eerste 
plaats voorstellen daartoe – met be-
trekking tot de roosters. Samen met 
direct betrokkenen, onder wie insti-
tuutsdirecteuren, onderwijsmana-
gers en roosteraars, spraken cmr en 
het college van bestuur (cvb) daar-
over.

TWEEDE ROOSTERTOP 
IN DE PLANNING
Niet alleen het wisseltijdenprobleem 
stond op de agenda maar ook de 

klachten van veel studenten over 
het laat bekendmaken van roosters. 
Voor dit onderwerp was er echter 
nauwelijks tijd, vertelt een zeer te-
leurgestelde Van Maldeghem.  
Herman Veenema, secretaris van 
het cvb en deelnemer aan de Roos-
tertop, vindt de teleurstelling van de 
cmr-voorzitter nogal voorbarig om-
dat het overleg nog niet is afgerond. 
‘Als er al teleurstellingen zijn, zijn 
die prematuur’, aldus Veenema. ‘Tij-
dens de Roostertop deelde ieder de 
conclusie dat er in het huidige jaar 
niet gewijzigd moet worden. Over 
wat er volgend jaar moet gebeuren 
liepen de meningen uiteen. Zo bleek 
dat een aantal aanwezigen, onder 
wie de roosteraars, de wensen van 
de cmr onderschreef. Anderen 
spraken hun voorkeur uit voor de 
huidige tijden die volgens hen de 
docenten meer vrijheid geven.’ In 
de huidige systematiek staan name-
lijk alleen de begintijden vast. Als 
een college bijvoorbeeld twee uur 
duurt, kan de docent na twintig mi-
nuten een pauze inlassen, maar ook 
na afloop van de tweemaal 50 mi-
nuten. 
‘Afgesproken is de voor- en nadelen 
te evalueren. Daarvoor worden ge-
gevens verzameld. Over een paar 
weken is er een vervolg op de eerste 
Roostertop waarbij ook de zaken 
rond het bekendmaken van het 
rooster aan de orde komen. Na die 
bijeenkomst neemt het cvb een be-
sluit voor de roostertijden die vol-
gend jaar zullen gelden’, aldus 
Veenema. o  Jos van Nierop

‘Roostertop werd 
Roosterflop’

de vorige maand gehouden ‘Roostertop’ op de 
Hogeschool Rotterdam werd volgens fons van 

Maldeghem een ‘Roosterflop’. de voorzitter van de 
centrale medezeggenschapsraad (cmr) was een van 

de deelnemers aan het ‘topoverleg’.



Kijk eens om je heen. In alle gebouwen van de Hogeschool Rotterdam 
zie je kunst van oud-studenten van de Willem de Kooning Academie. 
71 werken in totaal. profielen keek met drie studenten naar 
een kunstwerk en fotografeerde de werken in hun eigen habitat: 
tussen de 30.000 studenten en 3.000 medewerkers van de HR.

oPen je ogen

STUDenTen KiJKen KUnST oP Hr

 tekst Esmé van der Molen fotografie Hans Reitzema  

reporTage

yanling Chin (22) zit in het 
tweede jaar van haar studie 
informatica. TOCH IS HET 
VANDAAG DE EERSTE KEER 
DAT ZE DE FOTO GIANT VAN 
KUNSTENAAR RISK HAZE-
KAMP ZIET. Nu ze haar oog 
erop heeft laten vallen, vindt 
ze het moeilijk te geloven 
dat ze dit werk al bijna twee 
jaar lang over het hoofd ziet. 
Met een formaat van 1.60 x 
1.04 en de heldere kleuren 
die eraf knallen, is het een 
opvallende foto. ‘Als ik op 
school kom, ben ik hier met 
een doel. ik moet naar col-
lege of heb een afspraak met 
medestudenten. ik besteed 
dan weinig aandacht aan de 
omgeving. Maar dat betekent 
niet dat ik kunst onbelangrijk 
vind. Het is een goede zaak 
dat de Hogeschool Rotterdam 
werk koopt van oud-studen-
ten. Op die manier steun je 
de mensen die hier hebben 
gestudeerd.’
Yanling vindt Giant een 
mooie foto: ‘Stoer, en een 
beetje wild west.’ Maar ze 
vindt het werk nog interes-
santer als ze hoort dat de 
kunstenaar Risk Hazekamp 
analoog werkt en de foto’s 
niet nabewerkt. verder werkt 
Hazekamp met natuurlijk 
licht. dat ze experimenteert 
met gender-identiteit en de 
vrouwelijke variant van de 
drag queen, de drag king, 
vaak portretteert, ziet ze niet 
in deze foto terug. ‘dit is echt 
een vrouw, het beeld roept 
bij mij geen verwarring op.’ 

Bekijk meer werk van 
Risk Hazekamp op 
www.riskhazekamp.nl.

‘stoer, 
en een beetje 

Wild West’

 Donderdag 8.30 uur, hal Academieplein 
 Werk: Giant, 2001, foto 
 Kunstenaar: Risk Hazekamp, afgestudeerd in 1995 

Werk: 
Regenboogvogel, 2008, 
schilderij
Locatie: 
hal Museumpark, 
hoogbouw
Kunstenaar: 
Hidde van Schie,
cum laude afgestudeerd 
in 2001
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eerst comPUters, 
dan kUnst De muurschildering van 

de beroemde Rotterdamse 
kunstenaar Dolf Henkes 
IS NIET TE MISSEN. 
Als je de school binnenloopt 
richting de westvleugel, dan 
passeer je het werk van 3x6 
meter. Henkes (1903-1989) 
schilderde het tafereel van 
de scheikunde Nobelprijs-
winnaar jacob H. van ’t Hoff 
op de muur van het bedrijfs-
restaurant van de voorma-
lige raffinaderij van texaco 
pernis. toen het gebouw 
gesloopt zou worden, besloot 
de eigenaar Nerefco om de 
muurschildering te schenken 
aan de HR. Het werk kon 
alleen bewaard blijven door 
het met (dragende) muur en 
al te verwijderen. Met een 
speciaal transport werd de 
muur in 2005 verplaatst naar 
de locatie Kralingse Zoom. 
vierdejaars commerciële eco-
nomie erik Kleyweg (23) is er 
talloze malen langs gelopen. 
Maar dat het een ‘echte’ dolf 
Henkes was, wist hij niet. 
‘ik ervaarde het niet als een 
kunstwerk, meer als decora-
tie. je ziet een soort docent 
en twee leerlingen. de een 
lijkt het niet te snappen, de 
ander zit een beetje te spelen. 
dat het zich afspeelt in een 
laboratorium past niet zo bij 
het economische karakter van 
deze locatie, maar ik snap dat 
het een groot werk is dat je 
niet overal kwijt kunt.’
prima dat de hogeschool 
werk van oud-studenten 
aankoopt, vindt erik. ‘de 
hogeschool straalt daarmee 
vertrouwen uit in haar afge-
studeerden. Maar als voor 
hetzelfde geld ook honderd 
computers kunnen worden 
gekocht, dan liever dat. eerst 
moeten het onderwijs en de 
voorzieningen top zijn.’

Werk: 
giant, 2001, 
foto
Locatie: 
hal Academieplein
Kunstenaar: 
Risk Hazekamp, 
afgestudeerd in 1995

Werk: 
Yellow planet, 2006, 
schilderij
Locatie: 
RdM campus
Kunstenaar: 
eveline visser, 
afgestudeerd in 1971

 Vrijdag 9.15 uur, hal Kralingse Zoom 
 Werk: muurschildering, 1954-55 
 Kunstenaar: Dolf Henkes 
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'een vreemde vibe'

‘DIT KUNSTWERK MAAKT JE 
STIL. Het is niet per se 
‘duister’, maar het heeft wel 
een vreemde vibe. thuis zou 
ik dat niet fijn vinden, maar 
hier of in een museum past 
het juist goed.’ Aldus Masha 
gubkina (20), derdejaars 
vrijetijdsmanagement. 
Ze is ooit begonnen met 
een modeopleiding en voelt 
zich misschien wel daardoor 
thuis op de locatie Wijnha-
ven/Blaak. ‘je wordt hier 
omringd met creativiteit. 
Overal kom je kunst tegen 
of kunstwerken waarmee 
studenten van de Willem 
de Kooning Academie nog 
bezig zijn. de ene keer vind 
ik het mooi, de andere keer 
niet. Maar eigenlijk doet dat 
er niet toe. Het is gewoon 
leuk om te bekijken, al is het 
niet zo dat ik heel gefocust 
ben op kunst in de school. 
dit werk ‘Sally can’t see’ is 
me bijvoorbeeld nog nooit 
opgevallen. toch vind ik 
het goed dat het er hangt. 
Zo’n kunstwerk wordt door 
duizenden studenten gezien. 
de school wordt er mooier 
van, je steunt je oud-studen-
ten en het kan de generatie 
van nu inspireren. ik heb 
nooit geweten dat de hoge-
school een kunstcollectie 
opbouwt, maar wat mij 
betreft is het geld goed 
besteed.’

Werk: 
fly Over, 2002, 

hergebruikt hout
Locatie: 

Kralingse Zoom,
restaurant vide

Kunstenaar: 
Ron van der ende, 

afgestudeerd in 1988

Werk: 
cyrus & elisabeth, 2005, 

beelden keramiek
Locatie: 

Museumpark, kantine
Kunstenaar: 

gert germeraad, 
afgestudeerd in 1991

reporTage

 Dinsdag 10.00 uur, hal Wijnhaven/Blaak 
 Werk: Sally can’t see, 2000, linoleumdruk op linnen 
 Kunstenaar: Vanessa Jane Phaff, 
 afgestudeerd in 1995 



 ‘seksualiteit is een 
 legitieM onderwerp 

 in de kunst’ 

Dat ze zoveel aandacht krijgt met 
haar foto’s, vindt de Rotterdamse 

kunstenares HESTER SCHEURWATER 
merkwaardig. We worden gebombardeerd 

met seksueel geladen beelden, stelt ze. Wat 
maakt haar gefotografeerde zelfportretten in 

panty zonder onderbroek dan zo schokkend?

kUnstenares hester scheUrWater interview

 tekst Esmé van der Molen fotografie Levien Willemse en Hester Scheurwater    
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VOLKSKRANT-MAGAZINE, NRC HANDELSBLAD, 
PAUL DE LEEUW… WAAR WAS HESTER SCHEUR-
WATER VORIG JAAR NIET TE ZIEN? De kunstena-
res die al sinds 1996 zelfportretten maakt in 
films en video-installaties, die daarvoor ook 
erkenning kreeg in de kunstwereld (onder an-
dere tentoongesteld in Brooklyn Museum New 
york), zorgde in 2010 voor een spannend digi-
taal kat-en-muisspel met Facebook. Wat begon 
als een fotoproject met een vriendin om foto’s 
uit te wisselen van schoenen, transformeerde in 
een experiment waarbij Scheurwater elke dag 
een zelfportret met de iphone maakte en dat 
op facebook zette: ‘My daily uploads’. Op deze 
foto’s draagt Scheurwater een panty zonder iets 
eronder. Reden voor facebook en Youtube om 
haar – ook met nieuwe accounts – te boycotten 
vanwege de seksuele content.
‘My daily uploads begonnen als een project op 
facebook, in mijn ogen een nieuwe openbare 
ruimte’, vertelt Scheurwater aan profielen in haar 
atelier. ‘ik vind het een fascinerend gegeven dat 
je niet meer één op één communiceert, maar met 
ál je vrienden. je laat je foto’s op je prikbord 
zien, je vertelt wat je beweegt, waar je naartoe 
gaat en met wie je theedrinkt. Heel veel mensen 
hebben naast hun offline ‘gewone’ leven ook een 
tweede, digitale, leven en wat nog gekker is: we 
conformeren ons met z’n allen aan de regels van 
facebook. je mag geen geweld uploaden, je mag 
geen seksuele content uploaden en je mag niet 
vloeken. daarbij is er een enorm grote sociale 
controle. facebook is bijna een staat, maar dan 
zonder democratisch systeem.
‘toen ik met die uploads startte, vond ik mijn 
foto’s eigenlijk een uitvergroting van het 
exhibitionisme en voyeurisme van facebook 
zélf. Nu ik dat heb onderzocht, ben ik de 
fantasiebeelden verder aan het ontwikkelen. 

gaandeweg worden de uploads een serieuzer 
fotodagboek, ik upload niet meer dagelijks maar 
wekelijks, en ik gebruik een goede camera in 
plaats van de iphone. Het project vraagt nu om 
andere vormen van presentatie; in publicaties, 
tentoonstellingen of boekvorm.’

 MISSCHIEN KIES JE NU OOK ANDERE 
 PLATFORMS VOOR JE WERK, MAAR JE BLIJFT 
 BIJ DE POSE; HET ZELFPORTRET VAN EEN 
 VROUW IN EEN PANTy. 
‘ja, de pose blijft me boeien. Als je kijkt naar 
de video’s die ik heb gemaakt, zie je dat ik al-
tijd al bezig ben geweest met zelfportretten en 
videoperformance kunst. deze foto’s passen 
daarin. Het is meer een fotoperformance dan 
fotografie.’

 WAT HEEFT JE WERK MET SEKS TE MAKEN? 
‘Mijn werk refereert aan het ‘seksuele’ beeld 
van vrouwen zoals je dat overal in de media 
tegenkomt. ik probeer met mijn zelfportretten, 
haast obsessief, om aan dit mediabeeld te vol-
doen. Het zijn fantasiebeelden die associaties 

oproepen met verlangen, verleiding en seks. ik 
beeld mezelf af als lustobject maar dan zonder 
commerciële franje. de foto’s maak ik in mijn 
eigen huiskamer, slaapkamer, studio en badka-
mer, in de wetenschap dat ik de competitie met 
de commercie niet aan kan en dus nooit aan dat 
beeld kan voldoen. Ze ontstaan vanuit mijn ei-
gen kracht en ideeën over seksuele vrijheid.’

 WAARIN VERSCHILT JOUW WERK VAN PORNO? 
‘ik vind mijn werk totaal anders, al heb ik niks 
tegen porno. ik vertaal mijn vrouwelijke verlan-
gen en seksualiteit in zelfportretten. pornografi-
sche beelden zijn gewoon opnames van seksscè-
nes op tien centimeter afstand. Met mijn foto's 
reageer ik op de fake-beelden die je in de media 
en in de porno-industrie tegenkomt. ik geef daar 
een zelfbewust, en ja ook een schaamteloos ant-
woord op. Maar dat is wat anders dan porno-
grafie.
‘Overigens vind ik seksualiteit helemaal geen 
vreemd onderwerp voor een kunstenaar. door 
de eeuwen heen is seks een veelvoorkomend 
en naar mijn idee ook heel legitiem onderwerp 
geweest in de kunst. Al in de eerste beschavin-
gen kom je beelden tegen van vrouwelijkheid en 
vruchtbaarheid. ik vind dat je in de beeldende 
kunst alles moet kunnen onderzoeken. ikzelf 
heb in ieder geval geen grenzen. ik fotografeer 
en onderzoek álles.’

 TOCH WERD JE VAN FACEBOOK GEWEERD 
 OMDAT JE WERK PORNOGRAFISCH ZOU ZIJN. 
‘facebook werkt zo dat je alles kunt uploaden 
zolang niemand daarover klaagt. Overal op  
facebook zie ik beelden en foto’s waarop men-
sen naakt zijn. Als niemand daar bezwaar tegen 
maakt, gebeurt er niks mee en kan het jaren blij-
ven staan. is er wel iemand die het meldt, dan 
moet facebook reageren. je krijgt dan een war-
ning, je account wordt geblokkeerd of er wor-
den foto’s verwijderd. in mijn geval heb ik geen 
idee wie mij heeft ‘aangegeven’. Het is in ieder 
geval niet iemand die zich vooraf tot mij heeft 

gericht.
‘ik had heel veel foto’s op mijn facebook- 
account staan en het duurde even voordat ik er-
achter kwam dat ze twee foto’s hadden verwij-
derd: een foto met tepels en één waarop mijn 
blouse openvalt waardoor je net de contouren 
van een tepel ziet. daarna kreeg ik het bericht 
dat alles wat daarop leek weg moest. 
en op een gegeven moment was mijn 
hele account van facebook gehaald. 
je kunt je dan tot niemand richten. er 
is geen commissie waarbij je bezwaar 
kunt aantekenen. ik heb nog wel een 
mail gestuurd, maar ik kreeg na weken 
een geautomatiseerd antwoord terug. 
eigenlijk is het een heel eng systeem. ik 
heb nu zelf een site en een facebook-
account waarop je doorgelinkt wordt 
naar mijn site.’

 DE CONTROVERSE DIE FACEBOOK 
 RONDOM JOUW WERK HEEFT 
 GECREëERD, IS OOK IN JE 
 VOORDEEL GEBLEKEN. 
‘ja, ik heb veel media-aandacht ge-
kregen en mijn werk de afgelopen tijd 
kunnen tentoonstellen. Maar eigenlijk 
ben ik verbaasd dat mijn foto’s zoveel 
aandacht krijgen. Zet Mtv eens aan, er wordt 
porno gezongen in de clips, er wordt porno ‘ge-
daan’ in die clips. Kijk naar de reclames van het 
lingeriemerk Sapph of naar die van Suitsupply. 
Waarom dan al die commotie over mijn foto’s 
waarop nauwelijks iets te zien is? is het omdat 
ik een vrouw ben? Omdat het zelfportretten 
zijn? Omdat het niet commercieel is? Seksuali-
teit lijkt nog steeds het domein van de man te 
zijn. Blijkbaar vinden we het not done als een 
vrouw zich dit onderwerp toe-eigent, tenzij ze 
zich als slachtoffer opstelt. dan is het wel oké.’

 WAT VIND JE DE DOMSTE VRAAG DIE JE OVER 
 JE WERK KRIJGT? 
‘Wat mijn man en kinderen of mijn ouders ervan 

vinden. de stomste opmerking die ik hoorde, 
was dat mijn werk niet door de beugel kan om-
dat ik moeder ben. Alsof je eigen leven ophoudt 
op het moment dat je kinderen krijgt. Alsof je 
drive, dat wat je wilt doen opeens verdwijnt 
omdat je een gezinsleven hebt. ik kan je vertel-
len: bij mij is dat niet zo. Bovendien zou deze 
vraag nooit aan een man gesteld worden.’

 IS NU JOUW CONCLUSIE DAT ONDANKS ALLE 
 UITINGEN VAN SEKS OM ONS HEEN ER IN FEITE 
 OOK VEEL BEKROMPENHEID IS? 
‘ik denk dat er een over the top geperfectio-
neerd en geseksualiseerd beeld bestaat van de 
vrouw. Ook in de media. ikzelf kan daar wel 
tegen, maar vooral voor pubermeisjes lijkt me 

dat lastig. ik heb laatst een clipje over schaam-
lipcorrecties op mijn facebook gezet. in de por-
nografie worden schaamlippen weggepoetst, ze 
bestaan niet. een normale schaamlip wordt als 
vulgair gezien. in Amerika en Australië zijn er 
meisjes van vijftien, zestien jaar die een chirur-
gische ingreep ondergaan om aan dat beeld te 

voldoen. Kijk eens naar de veront-
waardiging over vrouwenbesnijde-
nis, en kijk dan nog een keer naar 
de schaamlipcorrecties die westerse 
meisjes ondergaan.’

 NU BEN JE TOCH IEMAND MET EEN 
 BOODSCHAP, TERWIJL IK STEEDS 
 HEB BEGREPEN DAT DAT NIET JE 
 BEDOELING IS. 
‘dat jonge meisjes zich gaan con-
formeren aan een fake-beeld van 
de vrouwelijke seksualiteit, vind 
ik erg. en ik niet alleen. Ook veel 
mannen hebben verontwaardigd op 
het clipje op mijn facebook gerea-
geerd. Waarom maken mensen zich 
druk om míjn werk, terwijl er artsen 
rondlopen die normale schaamlip-
pen van jonge meisjes ‘bijwerken’? 
dat vind ik nou abnormaal.’ o

kUnstenares hester scheUrWater

WIE: Hester Scheurwater (1971)
OPGELEID: KABK Den Haag, bij 
experimenteel filmer Frans Zwartjes
WAT: Films, video-installaties, 
fotografie en wildbeamen (film en 
video projecteren op gebouwen)
OP STAPEL: artist’s book Shooting 
back, uitgegeven door Walter Keller 
www.hesterscheurwater.com 

‘fAcEBOOK iS BijNA 
EEN STAAT, 

MAAr dAN zONdEr 
dEMOcrATiSch SySTEEM.’

interview

‘iK hEB gEEN grENzEN 
iN MijN WErK. 

iK fOTOgrAfEEr 
EN ONdErzOEK áLLES.’
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achTergronD

‘MIJN LEVEN ZOU EEN STUK MAKKELIJKER WORDEN 
ALS IK ééN MILJARD EURO ExTRA KON BESTEDEN’, 
ZEGT VVD-STAATSSECRETARIS HALBE ZIJLSTRA VAN 
OCW. ‘EN HET LEVEN VAN ONDERWIJSBESTUURDERS 
OOK.’
Vorige maand zag hij een kleine 15.000 studenten op het 
Malieveld tegen hem betogen. En eerder die dag ruim 
een derde van de Nederlandse hoogleraren. Allemaal 
vanwege de bezuinigingen op hoger onderwijs en 
onderzoek. Die bezuinigingen zijn volgens Zijlstra hard 
nodig om de staatsschuld te verkleinen. Maar ze bieden 
volgens hem ook kansen. ‘Zouden we fundamenteel 
nieuwe keuzes durven te maken als we daar niet financieel 
toe gedwongen werden? Je kunt ook te veel geld hebben 
en problemen wegfinancieren.’

Wat kunnen uw tegenstanders nog doen 
om u op andere gedachten te brengen?
‘goede inhoudelijke argumenten geven waarom het 
niet kan wat ik doe. Die heb ik nog niet gehoord. En 
alternatieven bieden – dat wil ook weleens helpen.’ 

De universiteiten zeggen dat ze minstens 
vijfduizend mensen moeten ontslaan 
door uw bezuinigingen.
‘Ja, en collegevoorzitter Roelof de Wijkerslooth van de 
Radboud universiteit zegt dat hij het niveau van het 
onderwijs moet laten zakken. Dat vind ik vrij armoedig. 
En dat is nergens voor nodig. De instellingen hebben 
meer keuzes.’

Hoe kunnen de instellingen nog meer 
bezuinigen?
‘Ze kunnen ook een managementlaag schrappen. En als 
ze daarna nog steeds op een min uitkomen, hebben ze 
ook nog hun reserves. Maar om meteen te roepen dat je 
je personeel eruit gooit... volgens mij zouden instellingen 

zelfs meer geld kwijt zijn aan zo'n massaontslag dan 
aan de bezuiniging die ik opleg. Men moet ook verder 
kijken dan 2012. Er is alleen de eerste twee jaar een dip 
in de financiering. Vanaf 2014 komt het budget voor 
de instellingen dankzij investeringen weer vrijwel op 
hetzelfde niveau uit. Na 2015 gaat het zelfs weer omhoog. 
Maar dat is wel afhankelijk van de studentenramingen.’

Hoe kwam het kabinet eigenlijk bij 
de bezuiniging van jaarlijks 370 miljoen 
op het hoger onderwijs? 
Waarom niet het dubbele of de helft?
‘Voor de duidelijkheid: op het totale onderwijs, inclusief 
basisscholen, voortgezet onderwijs en mbo, wordt niet of 
nauwelijks bezuinigd. We verschuiven het geld wel. In het 
hoger onderwijs wilden we het geld voor de langstudeerders 
uit de bekostiging halen om het te investeren in de kwaliteit 
van het hele onderwijs, dus ook in andere sectoren.
‘Wat betreft die 370 miljoen: de prijs per student 
is gemiddeld zesduizend euro. Het huidige aantal 
langstudeerders maal zesduizend euro is ongeveer 370 
miljoen. Daarvan betalen trage studenten de helft. De 
andere helft van het bedrag krijgen we uit een algemene 
bezuiniging bij de hogescholen en universiteiten. Het geld 
gaat voor een deel eerst naar andere onderwijssectoren 
en komt vanaf 2015 vrijwel helemaal terug in het hoger 
onderwijs. Hierdoor gaat in feite het budget voor de rest 
van de studenten omhoog.’

Studenten moeten een verhoogd collegegeld 
betalen bij studievertraging, maar ze mogen 
niet weten bij welke masteropleidingen snel 
wordt gestudeerd en bij welke niet. Waarom 
is die informatie nog niet beschikbaar?
‘Omdat de harde knip tussen bachelor- en masteropleiding 
nog niet overal is ingevoerd. Daardoor kun je de statistieken 
niet allemaal met elkaar vergelijken. Het kan eruitzien 

’OP HET TOTAlE OnDERWIjs WORDT 
 nIET Of nAuWElIjKs BEZuInIGD’

HIJ BEGRIJPT DAT STUDENTEN PROTESTEREN. MAAR ZOLANG 
HIJ GEEN GOEDE ARGUMENTEN HOORT, ZAL HIJ ZIJN KOERS NIET 
INGRIJPEND WIJZIGEN, ZEGT STAATSSECRETARIS ZIJLSTRA.

‘Er iS ALLEEN dE EErSTE 
TWEE jAAr EEN diP iN 

dE fiNANciEriNg.’

alsof masterstudenten hier heel snel studeren en daar heel 
langzaam, maar dat heeft vooral te maken met de harde 
knip die de een wel en de ander niet heeft.’

Wat zal er gebeuren met de stimulerings-
maatregelen voor allochtone studenten 
of vrouwelijke hoogleraren?
‘Daar zijn we nog niet uit. Ik ben nooit een groot voor-
stander van doelgroepenbeleid geweest. De overheid kan 
niet voor elke uitzondering het probleem oplossen. Zulk 
beleid is volgens mij deels de oorzaak van de teleurstel-
ling in de politiek: je schept daarmee het beeld dat je 
voor elke groep alle problemen kunt wegnemen. En dat 
kunnen we niet. Wij willen graag zo min mogelijk uitzon-
deringen op de regels. 
'Die lijn zullen we ook volgen als we de studiefinanciering 
gaan moderniseren. Dan gaan we die meteen vereenvou-
digen. Het aantal uitzonderingen zullen we terugdringen. 
Voor gehandicapte studenten blijven we een uitzondering 
maken; die krijgen ook in de langstudeerdersregeling een 
extra jaar. Er zullen ook aanvullende beurzen blijven, 
voor studenten met minder draagkrachtige ouders. Maar 
verder wil ik er niet op vooruitlopen.’ 

U heeft zelf aan de Hanzehogeschool en 
de Rijksuniversiteit Groningen gestudeerd. 
Wilde u toen al iets veranderen?
‘In het hbo had ik 32 contacturen en maar zes tot acht aan 
de universiteit. Dat vond ik wat uit balans. Verder hield ik 
me niet zo bezig met het stelsel van hoger onderwijs. Ik heb 
overigens zes jaar en vier maanden over mijn studies gedaan 
en zou dus extra collegegeld hebben moeten betalen. Maar 
ik denk dat ik dan gewoon eerder was afgestudeerd.’o   

HOP, Bas Belleman en Hein Cuppen/eindredactie Profielen
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VELEN ZULLEN HET HEBBEN GEMERKT: de hogeschool is weer eens ON 
THE MOVE. En waar privé verhuizen vaak nog iets leuks heeft, tenzij je 
noodgedwongen verhuist naar een kartonnen doos onder een viaduct, is 
werkgerelateerd verhuizen meestal een onwelkome verandering.
Nou is ‘werkgerelateerd verhuizen’ eigenlijk niet het goede woord. Er zijn 
namelijk wel mensen die hun werk mee naar huis nemen, maar ik ken 
niemand die zijn huis meeneemt naar het werk. Dus eigenlijk moeten we 
het hebben over ‘verplaatsen’ of, nog erger, ‘verplaatst worden’.
Dat klinkt ook meteen heel anders. Op een verjaardag hoor je nooit 
eens iemand zeggen: ‘Eén van de opleidingen waarvoor ik werk wordt 
verplaatst naar een ander instituut, ik word daarom zelf waarschijnlijk ook 
verplaatst.’ Toch hoort het bij werken binnen deze grote hogeschool. Dat 
heeft te maken met ‘voortschrijdend inzicht’ en ‘regeren is vooruitzien’. 
Dus er gaat weer geschoven worden met opleidingen, van het ene instituut 
naar het andere. Terwijl ook instituten zullen switchen van de ene locatie 
naar de andere. Er wordt waarschijnlijk een extra gebouw gehuurd en er 
zullen dus ook weer de nodige verbouwingen gaan plaatsvinden.
Maar je raakt eraan gewend; om de zoveel jaar gebeurt het. Ikzelf ben 
begonnen op Museumpark en daarna verplaatst naar de Kralingse Zoom. 
Na drie jaar het gevoel gehad te hebben bij Hogeschool Capelle a/d 
IJssel te werken, ben ik uit eigen beweging overgestapt naar een ander 
instituut en teruggekeerd naar het, toen juist grootscheeps verbouwde, 
Museumpark. 
Een jaar later echter werd het opleidingenaanbod van dat instituut gewijzigd 
en werd de ene helft verplaatst naar het Academieplein en de andere helft 
naar de Pieter de Hoochweg. Sindsdien pendel ik niet alleen tussen mijn 
woonplaats en Rotterdam, maar ook tussen die twee locaties. Maar ook 
dat gaat veranderen, want in de plannen van het college van bestuur (cvb) 
verkassen de lectoren (je weet wel, die nieuwe collega’s die je er sinds een 
paar jaar bij hebt omdat het cvb vond dat de lectoren bìnnen de instituten 
moesten worden geplaatst) naar de Pieter de Hoochweg.
Dus ja, je raakt eraan gewend. Maar wat deze keer specifiek mijn aandacht 
trok was de zin: ‘Alleen het college van bestuur en de dienst algemene 
en bestuurlijke zaken blijven waar ze nu zijn.’ En dat uit de mond van 
cvb-voorzitter Jasper Tuytel. Dat heeft vast te maken met voortschrijdend 
inzicht. Want regeren is vooruitzien en wie schrijft die blijft!

Jurgen van Raak is docent Engels en studieloopbaancoach bij het Instituut voor 
Communicatie, Media en Informatietechnologie.

On tHe MOve

COLUMN
JURGEN VAN RAAK

Interview staatssecretaris Halbe Zijlstra
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PILOOT WILDE ZE VROEGER WORDEN, maar die 
droom werd verstoord doordat Vlaming lenzen 
droeg. In plaats daarvan kwam ze in 2001 in Rot-
terdam terecht om te studeren aan de erasmus uni-
versiteit. ‘Omdat mijn hele klas naar Maastricht ging, 
wilde ik juist naar Rotterdam.’ Na een jaar stapte ze 
over naar een versnelde studie bedrijfseconomie op 
de Hogeschool Rotterdam. ‘ik had wat meer structuur 
nodig dan de universiteit kon bieden.’ 
Het hbo bleek geschikt, maar wel ‘te makkelijk, ach-
teraf bezien. Natuurlijk heb ik dingen geleerd, maar 
ik hoefde nooit het uiterste uit mezelf te halen. dat 
miste ik soms wel.’ de ambitieuze vlaming was het 
type student dat in discussie ging over waarom een 
8,5 werd afgerond naar een 8. ‘Als een student van 
een 5,5 een 6 wil maken begrijpt iedereen dat, maar 
het verschil tussen een 8 en een 9 zou er minder toe 
doen. ik vind dat een docent dat moet uitleggen.’

EENZAAM IN GDANSK
vlaming omarmde Rotterdam, werd lid van een stu-
dentenvereniging en kreeg er een vriendje. en ze 
ontdekte haar liefde voor de Rotterdamse haven en 
grote industrie. tijdens haar afstudeerstage bij ecorys 
kwam ze in aanraking met baggeraar van Oord. ‘die 
wereld vond ik machtig interessant. daar wilde ik wel 
onderdeel van zijn. dat je kunt zeggen: “ik heb mee-
gewerkt aan palm island”.’
vlaming werd als projectaccountant uitgezonden 
naar gdansk, een havenplaats in polen. vier weken 
op, twee weken af. een leerzame maar lastige tijd. 

Haar privéleven kwam in de knel, een relatie ging 
uit. ‘ik werd er ongelukkig van. Na een jaar stopte 
ik ermee.’ een opmerkelijke zijsprong deed haar als 
finance trainee belanden bij A.S. Watson, een bedrijf 
in health & beautyproducten. Na een half jaar was 
ze het al zat. ‘ik dacht: ik moet terug naar de haven, 
daar word ik wél blij van.’ 
pas met haar traineeship bij vopak in 2007 kreeg 
vlaming het gevoel dat ze op haar plek was. ‘Mijn 
vriend zei toen ik hier net begon: “Het lijkt wel of je 
verliefd bent op je werk.”’ 
vopak is wereldmarktleider op het gebied van op-
slag van vloeibare bulkgoederen. vlaming wordt nu 
opgeleid tot terminalmanager, wat betekent dat ze 
in de toekomst één van de tachtig vopak-terminals 
ergens ter wereld zal kunnen leiden. Ze leidt nu een 
team van operators. Als ‘jonkie’ wil ze alle stappen 
doorlopen, dus óók het openen van afsluiters en 
koppelen van slangen aan schepen en tanks, mid-
den in de nacht als het moet. ‘dan kan ik later nooit 
het verwijt krijgen dat ik niet weet waarover ik het 
heb.’ 
Haar succesvolle carrière bij vopak bleef niet onop-
gemerkt. in december 2010 werd vlaming gekozen 
tot Haventalent van het jaar. Als havenambassadeur 
gaat ze onder andere studenten vertellen hoe leuk 
de haven is. o Sabine Schipper

 GELEERD: 
 Veel geleerd van mijn stage 
 bij een consultantbureau 
 en eindscriptie die ik heb 
 geschreven bij Ecorys. 
 GEMIST: 
 Meer uitdaging. Ik had graag 
 meegedaan aan een 
 I-lab, maar die waren er in 
 mijn tijd nog niet. 
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Oud-HR-student en Haventalent 2010 
Marie-Louise Vlaming (30) praat met Profielen 
over ambities en haar zoektocht naar 
de perfecte baan.

afgestudeerd 

CV
2001 
Bedrijfskunde aan 
de euR
2002 
Bedrijfseconomie 
aan de HR
2005 
Afgestudeerd
2005
van Oord, baggeraar
2006 
trainee bij A.S. 
Watson
2007
trainee bij vopak 
terminal vlaardingen
2010 
Haventalent van 
het jaar

tot 2005:  bedrijfseconomie
nu: manager i.o. bij vopak 

en haventalent 2010

VERliEfD OP DE HAVEN

marie-louise
vlaming

blame 
the 
system!

babysterfte in nederland

Eind 2010 in de media: ‘Bevallen bij een verloskundige leidt tot een verhoogde kans op babysterfte.’ 
Tijdens het jaarlijks terugkerende januari-symposium van de master klinische verloskunde 
gaan verloskundigen en artsen in discussie. De – zwangere – Profielen-redacteur hoort het in verwarring aan.
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BiJdeLes

De maatschappelijke onrust werd behoorlijk aangewakkerd door 
de conclusie van een Utrechts onderzoek: BABySTERFTE TIJDENS 
BEVALLINGEN IN NEDERLAND IS ONNODIG HOOG (2,6 PER 1000 
BEVALLINGEN). Vrouwen die bevallen onder begeleiding van een 
verloskundige (eerstelijnszorg) lopen TWEE KEER ZOVEEL KANS op 
ernstige complicaties of overlijden van de baby dan vrouwen die de 
bevalling starten bij een gynaecoloog (tweedelijnszorg). terwijl je 
het omgekeerde zou verwachten. Bevallingen die bij een verloskun-
dige starten, zijn in theorie laag in risico terwijl bij vrouwen die bij 
een arts lopen al vooraf is bepaald dat ze een hoog risico lopen.

 HARDE BUIKEN 
de onderzoekspresentatie van professor en gynaecoloog Hein Bruin-
se is lastig te volgen. deels doordat Bruinse voortdurend naast in 
plaats van in de microfoon praat. en deels omdat in de volle zaal op 
de elfde verdieping van het Museumpark veel van de 150 aanwezige 
verloskundigen, gynaecologen en verloskundestudenten op dwingen-
de fluistertoon de presentatie van commentaar voorzien. duidelijk 
is dat het onderwerp veel losmaakt, vooral tijdens de door Bruinse 
aangehaalde casussen. een vrouw die 41 weken zwanger is, matig 
vruchtwater heeft en om half twaalf belt met klachten over harde 
buiken en steken, wordt pas vijf uur later door de verloskundige be-
zocht. uiteindelijk belandt de vrouw in het ziekenhuis met een dood-

geboren kind. Bruinse richt zich tot het publiek: ‘is dat een correcte 
manier van handelen?’ een verloskundige springt op en roept: ‘dat is 
een suggestieve vraag!’ de zaal ontploft in geroezemoes. Bruinse laat 
zich niet uit het veld slaan. ‘41 weken en harde buiken, dat zouden 
weeën kunnen zijn. dan laat je die vrouw toch komen?’ de reacties 
variëren van: ‘te lang gewacht’ tot ‘tja, het kan zo lopen’.  
de professor maakt zijn verhaal af terwijl de zaal inmiddels van fluis-
teren naar hardop praten is overgestapt. Bruinse is in andere casus-
sen ook kritisch op de tweedelijnszorg: een kinderarts komt pas na 
bijna een uur een keer ‘aansloffen’ om een baby te reanimeren, er 
wordt niet voldoende gecommuniceerd, SPOEDKEIZERSNEDEN MOE-
TEN VEEL SNELLER PLAATSVINDEN. 
veruit de meeste problemen ontstaan bij vrouwen die tijdens de be-
valling worden doorverwezen van een verloskundige naar een arts. 
en zie dan nog maar eens te bepalen waar het precies misging. De 
inschatting van laag- en hoogrisico vrouwen moet beter. De snelheid 
van handelen moet omhoog. Het probleem ligt niet alleen bij de ver-
loskundigen, ook niet uitsluitend bij de artsen, maar bij de samen-
werking en de organisatie van het hele zorgsysteem. dat systeem 
moet op de schop, daar zijn de aanwezigen het over eens. 
Wat moeten wij, zwangere vrouwen in het Nederland van 2011, 
daaruit concluderen? uitwijken naar België dan maar?
o   Sabine Schipper

 dE MEESTE PrOBLEMEN 
 ONTSTAAN Bij VrOUWEN diE 
 TijdENS dE BEVALLiNg WOrdEN 
 dOOrVErWEzEN VAN EEN 
 VErLOSKUNdigE NAAr EEN ArTS. 
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MEVROUW CHAKRI IS DE UITBATER VAN SJAAKS. Een kraampje 
op het Schouwburgplein dat zich heeft gespecialiseerd in Surinaamse 
en Indische snacks: loempia’s, broodjes, bara’s. Het was een avond 
die langzaam overging in de nacht, Sjaak is de man van mevrouw 
Chakri, maar die is nergens te bekennen. Als ik doorvraag, krijg ik 
geen antwoord. ‘Het is te druk voor een interview’, zegt ze. 
Op het Schouwburgplein hangen vlaggen met tijgers. De veertigste 
editie van het International film festival Rotterdam vindt plaats. 
De meeste klanten van Sjaaks hebben een pasje om hun nek. Me-
vrouw Chakri heeft haar openingstijden verruimd. De honger van 
de festivalbezoeker bepaalt hoe laat ze sluit, hoe laat ze naar huis 
gaat en hoe laat ze naast Sjaak in bed gaat liggen. Je denkt aan een 
snurkende man, een beer die zich alle kussens heeft toegeëigend. 
Het hoofd van mevrouw Chakri moet het doen zonder ganzenve-
ren. Maar misschien is dit te veel verbeelding.
‘Ik ga nooit naar de film’, zegt mevrouw Chakri als het iets rustiger 
is. ‘Maar de mensen vertellen mij wel vaak wat ze hebben gezien.’ 
Haar ogen lijken even op te lichten. ‘Net stond er een meisje dat 
naar een film was geweest over Alaska.’ Nu ook een glimlach. Heel 
kort is het te zien, het verlangen. En als ik het goed heb gelezen, 
zeiden haar ogen: Ik zou zo graag een keer met Sjaak naar Alaska 
willen. Dan is mevrouw Chakri weer terug in de werkelijkheid. ‘u 
moet een andere keer terugkomen’, zegt ze. ‘Dan heb ik meer tijd 
om te praten.’ Ze haalt enkele loempia’s uit de vitrine en gooit deze 
in de frituur. Ik druip af.
later die avond, na de laatste film, loop ik vanuit Cinerama naar 
het Schouwburgplein. Het gaat vanzelf, het is de lege maag. Een 
bara! Mijn koninkrijk voor een bara! Mevrouw Chakri verwelkomt 
mij vriendelijk. Warme woorden, warm eten. Ik vertel haar over de 
film die ik heb gezien, een liefdesverhaal dat zich afspeelt in Chili. 
De ogen van mevrouw Chakri twinkelen kort. Ik voel me een klein 
beetje schuldig. Maar het festival duurt niet lang meer. De tijgers 
zullen verdwijnen uit de stad, mevrouw Chakri zal weer normale 
openingstijden hanteren. Ze zal op tijd naar huis gaan en haar hoofd 
eindelijk weer op een kussen kunnen leggen. Een mens droomt 
beter op zachte ganzenveren.
Ernest van der Kwast is schrijver. In april verscheen zijn laatste boek, 
Mama Tandoori.

alaska

    

HBO’ERS RIJDEN CUM LAUDE verkeersschool cum laude verzorgt 
een tiendaagse of achtweekse rijopleiding vanaf € 1040,- voor de 
auto en € 780.- voor de motor all-in. Kom langs op de Oostzeedijk 
182, Rotterdam of kijk op www.cumlaude.nl of bel 010-412 17 07.

DAMESENHERENKAPPER.NL Knippen voor € 11,-. Studentenkap-
per ’t pakhuis, Oostzeedijk 316, Rotterdam (let op, ziet eruit als een 
antiekzaakje), tel 010-411 32 09. de kapper gaat ook koken! Kijk 
ook eens op dekokendekapper.nl.

leer een land kennen als VRIJWILLIGER! fantastische internatio-
nale vrijwilligersprojecten. twee weken weg of enkele maanden? 
Afrika, Azië, latijns-Amerika of europa? Kijk op www.siw.nl.

DE LIER VERKEERSOPLEIDINGEN Oostzeedijk 154. lid BOvAg. 
1e tien autorijlessen € 19,50 per les, daarna € 26,50 per les. 
Speciaal studentenpakket! 40 lessen à € 22,50,- per les. telefoon 
010-425 77 26.

Stichting JOCOTAL-JEUGDSPORTFONDS zoekt studenten met een 
economische en sociale instelling voor sponsoren fondsenwerving. 
Op ‘no cure no pay’ basis. info:john Moens, tel: 06-30322257/ 
010-592 25 64 e-mail: jhamoens@kabelfoon.nl.

STUDIEVOORLICHTING zoekt studenten voor oriëntatieprogramma’s. 
Als student vertel je aan 3-havo of 3-vwo leerlingen iets over je 
opleiding en ga je samen met hen aan de slag met een doe-opdracht. 
lijkt het je leuk om ons te helpen? Meld je dan nu aan bij Studie-
voorlichting via orienteren@hro.nl of 010-794 44 00. 
  
MUZIEKWEB: europa’s grootste collectie muziek vind je in de 
Bibliotheek Rotterdam en via muziekweb.nl. Meer dan 400.000 
cd’s, 15.000 dvd’s en 300.000 lp’s. Kom langs op Hoogstraat 110 
of bezoek ons op muziekweb.nl. 

ROTTERDAM BRAINPORT OF THE FUTURE. doe jij mee met de pres-
sure cooker 2011?  Kijk voor meer informatie op www.idealeha-
ven.nl en mail je motivatie naar info@idealehaven.nl.

DE RIJSCHOLEN CONCURRENT Speciaal studentenpakket! 30 rijles-
sen à € 22,50 per 50 minuten. Rijbewijs te behalen vanaf 10 dagen. 
Kijk voor meer informatie op onze site www.rijscholenconcurrent.nl 
of bel 010-437 25 77.

is er iemand in je nabije omgeving overleden en ondervind je daar-
door moeilijkheden bij het studeren? Het STUDENTENPASTORAAT 
ROTTERDAM-VISION organiseert tweemaal per jaar een cursus 
verlies verwerken. Kijk op www.spr-vision.nl/06-22122036.

SCHRIJVERS GEZOCHT! ex-kindsoldaat Nicknora gongich is bezig 
zijn verhaal op papier te zetten. is je Nederlands goed genoeg 
om te helpen met schrijven? Mail naar info@sukef.org voor meer 
informatie.

Studenten en medewerkers van de Hogeschool Rotterdam kunnen 
een gratis mini-advertentie voor niet-zakelijke mededelingen plaat-
sen. Buitenstaanders (met een commercieel doel) kunnen tegen be-
taling een mini-advertentie plaatsen, kosten €25,- excl. btw per 25 
woorden of een veelvoud daarvan. Aanleveren via profielen@hro.nl.

mini’s

COLUMN
ERNEST VAN DER KWAST

tip 

EErst drank, dan allah
In 2006 verscheen het gelauwerde Grbavica, een film van de 
Bosnische regisseur Jasmila Zbanic, over het leed van duizenden 
Bosnische vrouwen die tijdens de Balkanoorlog in de jaren ’90 mas-
saal werden verkracht. Een heftig verhaal, maar de film blonk uit 
in kleine emoties en liet zien hoe oorlogstrauma’s en het dagelijks 
leven hand in hand gaan. in augustus 2006 schreef profielen hier 
al over en nu, begin 2011, bekijken we de nieuwe film van dezelfde 
maker. Na putu (On the path) speelt zich af tegen dezelfde achtergrond 
als grbavica: Sarajevo, vijf jaar verder, modern en westers, maar nog 
steeds laat de oorlog haar inwoners niet met rust. 
Stewardess luna en haar vriend Amar lijken verliefde dertigers die 
samen vrijen, douchen, de was ophangen. Maar de diepere problemen 
komen al snel boven als luchtverkeersleider Amar wordt betrapt op 
drinken tijdens zijn werk en wordt geschorst. Amar was soldaat tijdens 
de oorlog en draagt nog heel wat onverwerkt leed met zich mee. Na de 
drank zoekt hij een andere vlucht uit de realiteit. Het wordt de waha-
bistische islam, tot afschuw van luna. 
Amar wil niets liever dan dat luna ook het ‘ware geloof’ omarmt. luna 
wil dat Amar weer zijn oude zelf wordt. Amar wil met luna verder 
maar kan zijn nieuwgevonden waarheid ook niet meer loslaten. Het 
gemak waarmee hij transformeert tot een bekrompen fundamentalist 
en de lijdzame manier waarop luna het laat gebeuren, komt soms wat 
onwerkelijk over. er valt tenslotte voldoende te bespreken als je vent 
opeens vrouwen geen hand meer wil geven en je gaat vertellen wat je 
aan moet trekken. Misschien is er gewoon te weinig ruimte voor pijn-
lijke confrontaties en hebben ze genoeg aan zichzelf en hun verdriet. 
Maar een paar stevige dialogen had niet misstaan in deze film die 
wordt gedragen door kleine emoties én een prachtige hoofdrolspeel-
ster.  

Sabine Schipper 

 FILM  

recensie

*****

tip 

 CD 
NIET KIJKEN MAAR LUISTEREN
Als Ron Sexsmith er niet zou uitzien als Ron Sexsmith, maar als 
john Mayer of paul Mccartney in zijn jonge jaren… tja, wie weet. 
Maar de canadese singer-songwriter ziet er nu eenmaal uit als… 
Ron Sexsmith. dat is wellicht één van de verklaringen voor het feit 
dat hij al elf albums lang heel mooie liedjes maakt, maar van een 
commerciële doorbraak nog steeds geen sprake is. We hebben niet 
de illusie dat het met zijn twaalfde album long player, late 
Bloomer ineens wel zal gebeuren. Maar mocht je houden van 
mooie, melancholische liedjes: Ogen dicht en luisteren.
Verwacht 28 februari 2011

 BOEK 
TOEN WILLEM NOG WIMPIE WAS 
Schrijver Auke Kok boekte eerder successen met een 
vergelijkbare aanpak. duik in het levensverhaal van een 
persoon (NSB’er Anton van der Waals) of club (veronica) met 
een roemruchte, vaderlandse geschiedenis en schrijf er een 
mooi boek over. dit keer richt hij zijn pijlen op Nederlands 
enige echte godfather: Willem ‘de Neus’ Holleeder. Niemand 
weet wat hij allemaal op zijn kerfstok heeft, maar dat beeld van 
die dubieuze Amsterdammer op zijn vespa-scooter staat op ons 
collectieve netvlies gebrand. Kok gaat terug naar toen Willem 
nog Wimpie was, een snotneus uit de jordaan met een 
alcoholist als vader. 
Verwacht maart 2011 (Bezige Bij) 

volg profielen op

twitter.com/profielen 



wiE bEN jij DAN?

Wat zit er op dit moment in je cd-speler?
Het nieuwste album van Boef en de gelogeerde Aap, Wij Zijn. 
dat is een nieuwe aanwinst van topNotch; de cd is net uit. Hun 
combinatie van poëzie en dubstep vind ik interessant, innovatief. 
en de dynamiek van hun teksten is heel indringend. 

In het weekend...
Ben ik voornamelijk aan het bijkomen van de werkweek. ik werk 
vier dagen in de week bij topNotch in Baarn. daar doe ik veel 
promotiewerk. in het weekend ben ik dj bij Speakers in delft. 
ik draai dan een mix van populaire rock en hiphop. ik vind het 
overigens ook niet vervelend om af en toe naar een klassiek 
concert te gaan. verder organiseer ik muziekevenementen met 
jonge artiesten op het programma.
 
Ik zou wel een dagje willen ruilen met...
Mezelf, maar dan als vrouw. ik ben wel benieuwd hoe al 
die artiesten, meestal mannen, je dan behandelen. 

Als ik de baas was van de HR...
de HR is een goede school, maar ik zou meer rekening houden 
met de studenten. Binnen bepaalde grenzen natuurlijk, het moet 
geen pretparadijs worden. Maar het is belangrijk om mee te gaan 
met de tijd, met je studenten, om te innoveren. Studenten leren 
om zich constant de ontwikkelen, de school zou dat ook wel wat 
meer mogen doen.

Wat is je favoriete film?
ik vind forrest gump de mooiste film ooit. de hoeveelheid drama 
en humor is mooi uitgebalanceerd. plus het geweldige acteerwerk 
van tom Hanks.

Met 1 miljoen...
Zou ik een grote studio bouwen met alles erop en eraan. 
dan kunnen jonge artiesten daar muziek maken – en ik zelf ook, 
af en toe. o Olmo Linthorst

 Zijn favoriete platenmaatschappij is TopNotch, 
 ’s lands enige echte Nederhoplabel. 
 Het is namelijk ook de enige maatschappij 
 waarvan David alle artiesten begrijpt. 
 De afgelopen maanden liep hij er stage. 

wie-wat-waar
BEDRIJFSBUREAU 
STUDIEVOORBEREIDING 
Museumpark H00.035, 
010-794 60 00 

BUREAU INSCHRIJVING
Museumpark H02.017, 
010-794 42 00
Open: 8.30-17.00  

CENTRALE MEDEZEGGENSCHAPSRAAD 
(CMR)
Museumpark H00.044, 
010-794 45 18

CENTRUM VOOR TOPSPORT EN STUDIE
CONTACTPERSOON: coen duiverman
Kralingse Zoom N1.116, 
010-794 62 44

COPySHOPS xEROx
Academieplein: 010-794 49 16
Kralingse Zoom: 010-794 62 18
Museumpark: 010-794 42 01

DECANEN
Academieplein 
(ook voor Pieter de Hoochweg)
Marie-enne Brasser (ma/di/do), 
010-794 48 44, kamer i 0.08, 
m.e.brasser@hro.nl 
Simone Huijbregts (ma/di/do/vr), 010-
794 49 82, kamer i 0.10,
s.i.huijbregts@hro.nl 
Henk de Klerk (ma/di/wo), 010-794 48 
45, kamer i 0.06, h.g.de.klerk@hro.nl 
vrije inloop studenten tot 15.00 uur

Museumpark
Studenten kunnen een afspraak maken 
via afspraakdecaanmu@hro.nl 
Soenita chander (ma/di/do/vr), 010-794 
42 56, kamer Ml 1.84, s.chander@hro.nl
paul cappendijk (ma/wo), 010-794 42 
52, kamer MH 1.141, p.j.cappendijk@
hro.nl

Kralingse Zoom
Studenten kunnen een afspraak maken 
via afspraakdecaankz@hro.nl
janna verdonk (ma/di/do/vr, oneven 
weken vr afwezig), 010-794 62 48, 
kamer 01.305, j.verdonk@hro.nl
jan van Westrenen 010-794 62 84, 
kamer 01.230, j.g.van.westrenen@hro.nl
peggy Schultz (ma/di/wo/do), 010-794 
62 83, kamer O1.307, p.j.schultz@hro.nl

Wijnhaven 61 en 107/Blaak 
Mieke Bos (ma t/m do), 010-794 46 96, 
kamer W 0.153, m.e.bos@hro.nl
cas jönsthövel (ma mi/di/do), 010-794 
47 85, kamer W.0.151, c.l.jonsthovel@
hro.nl 
eveline glansbeek (ma, wo, vr), 010-794 
4785, kamer W 0.151, e.f.m.glansbeek@
hro.nl

Pabo Dordrecht
Studenten kunnen een afspraak maken 
via afspraakdecaanmu@hro.nl
paul cappendijk (do), 078-611 26 20, 
kamer 2.09, p.j.cappendijk@hro.nl

DySLExIE
Helpsdesk dyslexie
Nel Hofmeester, Wijnhaven W 0.151 
(kamer studentendecaan)
Afspraken voor wo: 
p.m.hofmeester@hro.nl

HR SERVICES
Westblaak 88-110, 3012 KM Rotterdam
010-794 43 02 / fax 010-794 43 69

INTERNATIONAL OFFICE
Kralingse Zoom, K.02.224, 010-794 60 
05, internationaloffice@hro.nl

KEUZEONDERWIJS
voor vragen over keuzeonderwijs 
(keuzevakken en minors)
Museumpark H10.035, 
010-794 45 22, keuzeonderwijs@hro.nl

MEDIATHEKEN
info op http://mediatheek.hro.nl 
catalogus op http://vubissmart.hro.nl
Academieplein
010-794 48 20. Open: ma/di/do 8.30-
21.00, wo/vr 8.30-17.00

Kralingse Zoom
010-794 62 78. gebouw ii, K.N1.104. 
Open: ma/di/do 9.00-16.30, wo 9.00-
21.00, vr 9.00-15.30

Museumpark
010-794 43 93. Open: ma t/m do 8.30-
21.00 u en vr 8.30-16.30 
Onderwijswerkplaats: ma/di 8.30 - 
21.00, wo/do 8.30 - 17.00, 
vr 8.30 - 16.00 

Wijnhaven
010-794 47 02 (balie), 
010-794 47 73 (kunstkelder), 
010-794 46 54 (werkkamer).
Open: ma t/m do 8.30-21.00, 
vr 8.30-17.00

Pabo Dordrecht
078-611 26 15. Open: ma 9.00-18.30, di 
10.00-14.00 en 18.00-20.30, 
wo/vr 10.00-14.00, do 9.00-16.30

Onderwijswerkplaats
ma 9.00-18.30, di 10.00-15.00 en18.00-
21.00, wo 9.00-17.00, do 9.00-19.00, vr 
10.00-15.00
NB: tijdens schoolvakanties zijn er 
gewijzigde openingstijden!

MENTORATEN
Museumpark l00.343, 010 794 51 06 
Amani
voor Marokkaanse studenten
010-794 40 68, amani@hro.nl

Antuba
voor Arubaanse en Antilliaanse 
studenten
010-794 53 29, www.antuba.nl 

Makandra
voor Surinaamse studenten
010-794 40 68, makandra@hro.nl

Lale
voor turkse studenten
010-794 40 68, lale@hro.nl, 
mentoraatlale.hyves.nl.

PERMANENTE WERKGROEP ‘STUDEREN 
MET EEN FUNCTIEBEPERKING’
contactpersoon: Nel Hofmeester, 
p.m.hofmeester@hro.nl, 010-794 52 10
Secretariaat: elly Stoop-Oole, Kralingse 
Zoom, Z2.005 (international Office)
010-794 63 91, 
e.stoop-oole@hro.nl (do/vr)

POWERPLATFORM 
voor en door studenten met een 

functiebeperking
Kralingse Zoom, 010-794 62 48, 
www.powerplatform.nl. 

READERSHOPS
Academieplein
kelder: A.K.24. Open: ma/do: 8.30-18.30, 
di/wo: 8.30-16.30 en vr: 8.30-15.30

Kralingse Zoom 
in Selexyz. 
Open: ma t/m vr 9.00-17.00

Museumpark
l-1.134 - kelder
Open regulier: ma/do  9.00-10.30, 
13.00-14.00, 17.30-18.30, di/wo/vr 
9.00-10.30,13.00-14.00. 
Aangepaste openingstijden in de eerste 
lesweek van een kwartaal en tijdens 
de introductieweek. ma/do 9.00-12.30, 
13.00-15.00, 17.30-18.30, di/wo/vr 
9.00-12.30,13.00-15.00.

SERVICE DESK ICT
Kijk voor de openingstijden op Hint
Academieplein, 
B.1.02, 010-794 48 23, ictac@hro.nl

Kralingse Zoom, 
01.425, 010-794 62 57, ictkz@hro.nl

Museumpark, 
H01.030, 010-794 44 11, ictmu@hro.nl

Wijnhaven/Blaak, 
0.316, 010-794 47 07, ictwi@hro.nl

STEUNPUNT STUDERENDE MOEDERS
Museumpark l00.339, 010-794 41 13, 
info@studerendemoeders.hro.nl, 
www.studerendemoeders.nl 

STUDENT AAN ZET (PEERCOACHING)
Museumpark H01.041, 010-794 51 06. 
Open: ma-vr 9.00-17.30

STUDIEKEUZECENTRUM
Museumpark visitor centre, 010-794 52 
52, studiekeuzecentrum@hro.nl
Open: 9.00-17.00

STUDIEVOORLICHTING EN AANSLUITING
Museumpark visitor centre, 
010-794 44 00,  
studievoorlichting@hro.nl
Open: ma-vr 9.00-21.00, za 10.00-14.00

TAALDESK
Algemene vragen over taal 
(zowel Nederlands als engels) en 
bijspijkermodules kunnen gesteld 
worden via taaldesk@hro.nl.

TRANSFERGROEP ROTTERDAM
transfergroep@hro.nl
010-794 68 00

VERTROUWENSPERSONEN 
VOOR STUDENTEN
Academieplein 
clemens peters: c.m.j.b.peters@hro.nl
Marijke Hagen-Sallevelt: 
m.g.j.t.hagen-sallevelt@hro.nl 
Kralingse Zoom
jan Roel van Zuilen: j.r.van.zuilen@hro.nl
Bertine van Hillo-visser: b.e.van.hillo-
visser@hro.nl
Museumpark 
frank Rosema: f.rosema@hro.nl
tine van duijn: t.van.duijn@hro.nl
Wijnhaven/Blaak 
Aad van der Star: a.van.der.star@hro.nl

jocé Bloks: j.a.l.h.bloks@hro.nl

VERTROUWENSPERSONEN 
VOOR PERSONEEL
Ahmet Kuyumcu: a.kuyumcu@hro.nl 
gertruud Bartels: g.m.e.bartels-van.der.
ham@hro.nl

ADRESSEN OPLEIDINGEN
Hogeschool Rotterdam
postbus 25035, 3001 HA Rotterdam
telefoon (010) 794 41 41
www.hogeschool-rotterdam.nl
 
Academieplein
• Instituut voor Engineering en Applied 
Science
• Instituut voor Bouw en Bedrijfskunde
• Instituut voor Communicatie, Media en
informatietechnologie
• Bedrijfskundige informatica
• Informatica
• Technische informatica
g.j. de jonghweg 4-6, 3015 gg 
Rotterdam
telefoon (010) 794 48 41

Blaak/Wijnhaven 61
• Instituut Willem de Kooning Academie 
voor
‘Art, Media, design & leisure’
Wijnhaven 61, 3011 Wj Rotterdam
telefoon (010) 794 47 47
Blaak 10, 3011 tA Rotterdam
telefoon (010) 794 47 50

Kralingse Zoom
• Rotterdam Business School
• Instituut voor Commercieel 
Management
• Instituut voor Financieel Management
Kralingse Zoom 91, 3063 Nd Rotterdam
telefoon (010) 794 6201

Lloydstraat
• Hogeschool voor de Zeevaart (MAROF)
lloydstraat 300, 3024 eA Rotterdam
telefoon (010) 448 64 00

Museumpark
• Instituut voor Gezondheidszorg
• Instituut voor Lerarenopleidingen
• Instituut voor Sociale Opleidingen
Museumpark 40, 3015 cX Rotterdam
telefoon (010) 794 43 33

Pabo Dordrecht
Achterom 103, 3311 KB dordrecht
telefoon (078) 611 26 00

Pieter de Hoochweg
• Instituut voor Communicatie, Media en
informatietechnologie
• Communicatie
• Communication and Multimedia Design
• Grafimediatechnologie
pieter de Hoochweg 129, 3024 Bg 
Rotterdam
telefoon (010) 794 65 16

RDM campus
Heijplaatweg 21, 3089 jc Rotterdam
telefoon (010) 794 92 00
Regiolocaties

Wijnhaven 107
• Instituut voor Managementopleidingen 
(voltijd)
Wijnhaven 107, 3011 WN Rotterdam
telefoon (010) 794 80 00

DAVID KOSTER (21)
Derdejaars vrijetijdsmanagement
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